
 
 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  24 de novembre de 2015 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2015/13 
  
PRESIDENT    l·lm.              GIMÉNEZ RENOM IGNASI 

ASSISTENTS                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      HOMET VENTAYOL RAFA                                      
                                      CALAF VIVES JOSEP M 
                                      REBOLLO FLIX FERRAN 
                                      RASPALL ALUJA NURIA 
                                      MOYA KÖHLER JOAN 
                                      ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                      UYA PUIGMARTI JORDI 
                                      GRACIA GORDILLO CONXI 
                                      GARCIA FANDINO BEA 
                                      URRUTIA MASANA LIDIA                                      

 

                                    
SECRETARI                        TORRA MIRÓ CRISTÒFOL  
INTERVENTOR                    FERNÁNDEZ VILLAVERDE JOSÉ MANUEL  
                                                        
 
ATÈS que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 98.c) del Decret legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, la Presidència declara oberta la sessió i es passa a tractar els diferents punts de 
l’ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA      

 

 1.- Actes pendents d'aprovar 
 PLE2015/11 Ordinària        27/10/2015 
 PLE2015/12 Extraordinària 24/11/2015  
2.- Resolucions a  donar compte 
3.- Donar compte de l’informe trimestral sobre el compliment dels terminis de la llei     
     De  lluita contra la morositat corresponent al 3r. Trimestre 2015. 
4.- Conveni amb la Fundació Privada Obra Social Benèfica 



5.- Renovació membres del Consell Municipal de Comunicació 
6.- Renovació membres del Consell Municipal Sociosanitari 
7.- Modificació article 19 de l’Ordenança municipal sobre Civisme 
8.- Moció del grup municipal d’ERC de suport  a la resolució 1/XI del Parlament de  
     Catalunya 
9.- Moció del grup municipal d’ERC sobre Centre d’Acollida d’Animals 
10.- Moció del grup municipal d’ERC sobre la modificació del ROM 
11.- Moció del grup municipal d’ERC sobre desplegament de la Llei de Catalunya 
11/2014.  
12.- Moció dels grups municipals CDC, Decidim Castellar, ERC i Som de Castellar,  
       per exigir una nova llei reguladora del dret a l’habitatge 
13.- Moció del grup municipal Decidim Castellar d’adhesió al pacte social contra la  
       corrupció.   
14.- Moció del grup municipal  Decidim Castellar per l’adhesió a la Xarxa de  
        municipis per l’economia social i solidaria. 
15.- Moció del grup municipal Decidim Castellar sobre la llei mordassa 
16.- Moció del grup municipal Decidim Castellar sobre ajuda d’emergència als  
       camps de refugiats sahrauís. 
17.-  Assumptes sobrevinguts 
18.- Precs i Preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.- Els regidors es donen per assabentats del contingut de les actes de les sessions 
de 27 d’octubre i extraordinària de 24 de novembre. 
VOTACIÓ: FOREN APROVADES PER UNANIMITAT 
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 1081 de 23 d’octubre al 1185 de 
20 de novembre de 2015 . 
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions de 27 d’octubre, 3, 10 i 17 de novembre de 2015. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
PROPOSTES 
 
3.- DONAR COMPTE DE L’INFORME TRIMESTRALS SOBRE EL COMPLIMENT 
DELS TERMINIS DE LA LLEI DE LLUITA CONTRA LA MOROSITAT 
CORRESPONENT AL 3R TRIMESTRE DE 2015. 
3.- ATÈS l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, per a que s’estableixen mesures de lluita contra la 
morositat en les operacions comercials, que estableix que els tresorers o, en el seu 
defecte, interventors de les Corporacions locals elaboraran trimestralment un 
informe sobre el compliment dels terminis establerts en la llei pel pagament de les 
obligacions de cada Entitat local. 
ATÈS l’article 5.4 de la referida Llei 15/2010, de 5 de juliol, que estableix que la 
Intervenció o òrgan que tingui atribuïda la funció de comptabilitat incorporarà a 
l’informe anterior, una relació de les factures o documents justificatius respecte 
dels quals hagin transcorregut més de tres mesos des de l’anotació al Registre de 
factures i no s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de 
l’obligació o s’hagi justificat per l’òrgan gestor l’absència de la tramitació dels 
mateixos. 
VISTOS els informes de la tresorera i l’interventor relatius al compliment dels 
terminis previstos per al pagament de les obligacions segons l’article 4 de la Llei 
15/2010, de 5 de juliol, referits al tercer trimestre de 2015 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 



PRIMER.- Donar-se per assabentat de l’informe elaborat per la tresorera sobre el 
compliment dels terminis de pagament de les obligacions de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès corresponent al tercer trimestre de 2015, d’acord amb el que 
disposa l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, així com de la incorporació al 
mateix de la relació de factures o documents justificatius presentats pels 
contractistes, elaborada per la Intervenció, respecte dels quals hagi transcorregut 
més de tres mesos des de l’anotació a l’esmentat registre, i no s’hagin tramitat els 
corresponents expedients de reconeixement de l’obligació, a 30 de setembre de 
2015. 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Púbiques i al 
Departament d’Economia i Coneixement de la Generalitat de Catalunya, d’acord 
amb el previst en l’article 4.4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol de 2010, l’informe 
elaborat per la tresorera. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Oscar Lomas,  Som de Castellar-PSC,  i diu que com 
cada trimestre donem compte de l’informe de morositat del darrer trimestre, en 
aquest cas el 3r trimestre de l’any 2015, en el qual el termini mitjà de pagament ha 
estat de 32,92 dies, i com ja es habitual en els darrers trimestres, s’ha reduït en 
número absoluts  repeste al període anterior. 
 
4.- CONVENI AMB LA FUNDACIÓ PRIVADA OBRA SOCIAL BENÈFICA 
ATÈS que el 4 d’octubre de 2015 ha finalitzat la vigència del conveni de 
col·laboració formalitzat per l’ajuntament i Fundació Privada Obra Social Benèfica 
de Castellar del Vallès en data 4 d’octubre de 2010 
ATÈS que és voluntat de l’ajuntament continuant cooperant amb aquesta fundació 
en la prestació dels diferents serveis assistencials a la població del municipi. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 31.f) de la Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de 
serveis socials,  és competència dels municipis promoure la creació dels centres i 
els serveis corresponents a l’àmbit propi dels serveis socials especialitzats i 
gestionar-los, en coordinació amb l’Administració de la Generalitat i l’ens local 
supramunicipal corresponent, d’acord amb la cartera de serveis socials i el pla 
estratègic corresponent (lletra f, del referit article) 
VIST l’informe de l’interventor. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al ple de 
l’ajuntament, d’acord amb l’article 52.2.n) del text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar el conveni entre l’ajuntament i Fundació Privada Obra Social 
Benèfica de Castellar del Vallès, de conformitat amb el redactat següent: 
 
“CONVENI ENTRE L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS I LA FUNDACIÓ 
PRIVADA OBRA SOCIAL BENÈFICA DE CASTELLAR DEL VALLÈS 
Castellar del Vallès, __ de __ de __ 
PARTS QUE INTERVENEN 
 
AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS, representat per l’alcalde Sr. Ignasi 
Giménez Renom, actuant en nom i representació d’aquest (en endavant, 
ajuntament), en virtut del que es preveu a l’article 53.1.a) del text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, assistit pel secretari accidental de la Corporació, Sr. Cristòfol Torra Miró.  
FUNDACIÓ PRIVADA OBRA SOCIAL BENÈFICA DE CASTELLAR DEL VALLÈS, amb NIF 
G08571846, amb domicili social a carrer Mestre Ros, 7, de 08211 Castellar del 
Vallès (en endavant, fundació), representada en aquest acte per __, amb NIF __, 
actuant en la seva condició de vicepresident. 



Ambdues parts es reconeixen competència i capacitat, respectivament, per a la 
formalització d’aquest conveni. 
 
ANTECEDENTS 
PRIMER.- Amb la denominació d’”Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès”, es 
va fundar el dia 19 de desembre de 1927 en aquest municipi una institució amb 
naturalesa jurídica de societat civil i de caràcter social i benèfic, entre la parròquia i 
l’ajuntament. 
Actualment la seva forma jurídica es la de fundació privada i com a tal està inscrita 
des de 2003 al Registre de Fundacions de la Generalitat de Catalunya amb el 
numero 1897 
SEGON.- La fundació es una institució que serveix l’interès general i com a tal té les 
finalitats fundacionals següents: 
a) De forma prioritària, acollir, sostenir, atendre, assistir i donar tractament a 
persones dependents que requereixen ajuda especialitzada, així com aquelles que 
per circumstàncies personals i/o socials puguin equiparar-se a les d’aquest 
col·lectiu.  L’acolliment al que es fa referència es podrà donar a través dels serveis 
de residència, centre de dia, habitatges tutelats, atenció a domicili o qualsevol altre 
que el Patronat aprovi i que tingui com a finalitat principal l’atenció a persones 
dependents. 
b) De forma complementària i sempre que s’atengui a la finalitat principal, podrà 
també acollir, mantenir, atendre i donar tractament facultatiu a ciutadans en 
situació de dependència de la vila que per falta de recursos o de familiars no poden 
ser atesos, sempre que no es tracti de malalts terminals, llevat de casos 
excepcionals. 
TERCER.- Els estatuts de la fundació determinen una participació de l’ajuntament 
en els seus òrgans de govern.  Així, l’article 19 dels estatuts estableix que la 
Presidència del Patronat serà exercida per l’alcalde o alcaldessa, com a  membre 
nat; i l’article 23 estableix que una persona membre de l’equip de govern de 
l’ajuntament serà patró o patrona del Patronat. 
Fruït d’aquesta participació en els òrgans de govern de la fundació i de la voluntat 
municipal de col·laborar amb aquesta institució en l’atenció a les persones 
dependents del municipi, en el passat s’han formalitzat diversos convenis de 
col·laboració entre l’ajuntament i la fundació, l’últim dels quals, signat el 4 
d’octubre de 2010, ha finalitzat el 4 d’octubre de 2015 
QUART.- De conformitat amb l’article 25.2.e) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local, el municipi exerceix competències pròpies 
en matèria d’avaluació i informació de situacions de necessitat social i l’atenció 
immediata a persones en situació o risc d’exclusió social.  Aquests serveis han de 
prestar-se en tot cas en els municipis amb població superior als vint mil habitants, 
de conformitat amb l’article 26.1.c) de la mateixa llei. 
De conformitat amb l’article 5 de la Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de serveis socials, 
els poders públics han de garantir la disponibilitat dels serveis socials mitjançant la 
regulació i l’aportació dels mitjans humans, tècnics i financers i dels equipaments 
necessaris per a garantir els drets reconeguts. 
 
L’atenció residencial substitutiva de la llar figura com una prestació de servei, que 
té la condició de complement necessari de l’aplicació de qualsevol altre tipus de 
prestació social, a l’article 21.2 de la referida Llei 12/2007, d’11 d’octubre. 
Finalment, l’article 31 de la referida Llei 12/2007, d’11 d’octubre, estableix les 
competències dels municipis en matèria de serveis socials, entre els quals figuren 
complir les funcions pròpies dels serveis socials bàsics (lletra e, del referit article) i 
promoure la creació dels centres i els serveis corresponents a l’àmbit propi dels 
serveis socials especialitzats i gestionar-los, en coordinació amb l’Administració de 
la Generalitat i l’ens local supramunicipal corresponent, d’acord amb la cartera de 
serveis socials i el pla estratègic corresponent (lletra f, del referit article) 



CINQUÈ.- En aquest sentit, l’ajuntament considera d’interès públic establir un marc 
de cooperació amb la fundació per tal d’assegurar la prestació per part d’aquesta 
del servei d’atenció residencial substitutiva de la llar per a gent gran i per a 
persones discapacitades. 
 
FONAMENTS DE DRET 
PRIMER.- L’article 88 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim jurídic de 
les administracions públiques i del procediment administratiu comú, regula la 
possibilitat que les administracions públiques, amb l’objectiu de satisfer l’interès 
públic que tenen encomanat, estableixin convenis amb persones tant de dret públic 
com privat, sempre i quan aquests no siguin contraris a l’ordenament jurídic ni 
versin sobre matèries no susceptibles de transacció. 
SEGON.- L’article 25.1 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del 
règim local (LRBRL), atribueix al municipi la competència per a promoure tota mena 
d’activitats que contribueixin a satisfer les necessitats i aspiracions de la comunitat 
veïnal.  En el mateix sentit s’expressa l’article 66.1 del text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya (TRLMRLC), aprovat per Decret legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril. 
TERCER.- L’article 240.1 TRLMRLC i l’article 122.1 del Reglament d’obres, activitats 
i serveis dels ens locals (ROAS), aprovat per Decret 179/1995, de 13 de juny, 
contemplen la facultat dels ens locals d’atorgar subvencions i ajuts de contingut 
econòmic a favor d’entitats privades que fan activitats que complementen o 
supleixen les competències locals o són d’interès local. 
QUART.- L’article 3 de la Llei  38/2003, de 17 de novembre, general de subvencions 
(LGS), i l’article 2.1 del Reglament de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, general 
de subvencions (RLGS), aprovat per Reial decret 887/2006, de 21 de juliol, 
estableixen que els preceptes de la LGS i del RLGS són aplicables a les subvencions 
atorgades per les entitats que integren l’Administració local. 
CINQUÈ.- L’article 22 LGS estableix que el procediment ordinari de concessió de 
subvencions es tramitarà en règim de concurrència competitiva.  No obstant, 
l’apartat 2.a) d’aquest precepte disposa que es podran concedir de forma directa 
les subvencions previstes nominativament en els pressupostos de les entitats 
locals.  Aquestes subvencions, de conformitat amb l’article 65.1 RLGS, són aquelles 
en que l’objecte, dotació pressupostària i beneficiari apareixen determinats 
expressament en l’estat de despeses del pressupost. 
SISÈ.- De conformitat amb l’article 28.1 LGS, els convenis són l’instrument habitual 
per a canalitzar les subvencions previstes nominativament en els pressupostos de 
les entitats locals.  Així mateix, l’article 65.3 RLGS disposa que el conveni té el 
caràcter de bases reguladores de la concessió de la subvenció i en determina el 
contingut. 
Per tot això, ambdues parts, de comú acord i reconeixent-se plena capacitat per a 
aquest acte, subscriuen aquest conveni que es regirà pels següents 
 
PACTES 
PRIMER.- Objecte del conveni 
 
El present conveni té per objecte regular la col·laboració de les parts en relació a 
l’actuació següent: 
- Adequació dels equipaments de la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del 
Vallès. 
SEGON.- Actuacions incloses 
El desenvolupament de l’actuació fixada al pacte primer anterior es concreta en dos 
nivells d’acció: 
Nivell 1.- Despeses d’interessos i amortitzacions dels préstecs que a continuació es 
detallen, concertats per la fundació per al finançament d’inversions als equipaments 
que utilitza per a la prestació dels serveis que presta a la gent gran i les persones 
discapacitades: 



i. Préstec número 0182.6035.48.0830000326, formalitzat el dia 25 de maig de 
2007 amb Caixa d’Estalvis de Sabadell (actualment Banco Bilbao Vizcaya 
Argentaria, SA) 

ii) Préstec número 2013.0638.12.9621436000, formalitzat el dia 19 de febrer de 
2009 amb Caixa d’Estalvis de Catalunya (actualment Catalunya Banc, SA) 

iii) Préstec número 9620.31115507822, formalitzat el dia 21 de setembre de 2010 
amb Caixa d’Estalvis i Pensions de Barcelona (actualment Caixabank, SA) 

Nivell 2.- Inversions noves o despeses de reparació, manteniment i conservació, a 
realitzar per la fundació als equipaments que utilitza per a la prestació dels serveis 
que presta a la gent gran i les persones discapacitades. 
TERCER.- Obligacions de les parts 
Ambdues parts adopten, pel que fa al compliment del conveni, els compromisos 
següents: 
- L’ajuntament 
L’aportació a la fundació de la quantitat econòmica que en cadascun dels anys de 
vigència del conveni prevegi el pressupost municipal per a les finalitats 
contemplades al pacte segon anterior.  Aquesta aportació tindrà la naturalesa 
jurídica de subvenció. 
Els imports satisfets un any no generen cap dret vers els anys següents, estant, 
sempre i en tot cas, la quantitat a concedir supeditada al que prevegi el pressupost 
municipal de cada any. 
- La fundació 
a) La realització i gestió de les actuacions previstes en el present conveni. 
b) Facilitar totes aquelles dades de les actuacions subvencionades que li siguin 

sol·licitades pels serveis de l’ajuntament. 
c) Presentar, conjuntament amb la justificació econòmica de la subvenció, una 

memòria de les actuacions realitzades. 
d) Sotmetre’s a les actuacions de comprovació que s’estableixin per part de 

l’ajuntament, així com a qualsevol altra comprovació i control financer que 
puguin dur a terme els òrgans de control competents, i aportar tota la 
informació que li sigui requerida en l’exercici d’aquestes actuacions. 

e) Comunicar a l’ajuntament, en qualsevol moment i en tot cas abans de la 
justificació, l’obtenció d’altres subvencions, ajuts, ingressos o recursos que 
financin les actuacions subvencionades. 

f) Conservar els documents justificatius de l’aplicació dels fons rebuts, inclosos els 
documents electrònics, mentre puguin ser objecte de les actuacions de 
comprovació i control. 

g) Procedir al reintegrament dels fons percebuts en cas de no ser aplicats en tot o 
en part a les actuacions subvencionades. 

h) Reconèixer a l’ajuntament un dret preferent a disposar de places que estiguin 
vacants, per a destinar-les a persones dependents del municipi en casos 
d’urgència social o per recursos econòmics baixos.  En aquests casos, 
l’ajuntament cobrirà amb els fons per a emergències socials el cost diferencial 
de la despesa que no pugui cobrir la persona usuària. 

QUART.- Vigència del conveni 
La vigència d’aquest conveni s’estendrà des de la seva signatura per les parts fins 
el 31 de desembre de 2019 
Els efectes econòmics seran des de l’1 de gener de 2016 
CINQUÈ.- Finançament 
Mitjançant aquest conveni es concreta el finançament per part de l’ajuntament dels 
nivells contemplats al pacte segon anterior per a l’any 2016, de conformitat amb el 
pressupost aprovat per a aquest exercici i d’acord amb les xifres que apareixen a 
les fitxes de l’annex.  
Per als anys 2017, 2018 i 2019, l’ajuntament i la fundació signaran cada any un 
protocol on es concretaran els imports de la subvenció per a cada nivell i any, en 
funció del pressupost municipal aprovat. 
SISÈ.- Execució i justificació 



1. A càrrec de la subvenció acordada per a cada any es podran justificar despeses 
generades des de l’1 de gener fins el 31 de desembre de l’any de referència. 

2. La fundació disposarà com a màxim fins el 31 de gener de l’any següent per a 
trametre a l’ajuntament la justificació de les actuacions objecte de subvenció. 

3. La despesa elegible serà la corresponent a cadascun dels dos nivells en que es 
concreta la cooperació. 

4. Les factures presentades com a justificació hauran d’estar datades de 
conformitat amb el que es preveu al Reglament pel qual es regulen les 
obligacions de facturació, aprovat per Reial decret 1619/2012, de 30 de 
novembre, i es referiran, en tot cas, a actuacions realitzades durant el període 
d’execució establert. 

5. En cas que les justificacions no siguin conformes per requisits materials, 
l’ajuntament informarà a la fundació dels defectes observats, demanant-li, si 
s’escau, l’emissió d’una justificació rectificativa. 

6. En el moment que el Patronat de la fundació aprovi els comptes anuals 
corresponents a cada exercici que hagi estat objecte de subvenció, es remetrà 
una còpia a l’ajuntament. 

SETÈ.- Supervisió del conveni 
Per a la supervisió i control del present conveni, les parts actuants podran constituir 
de comú acord una comissió de seguiment formada per persones representants 
d’ambdues parts.  Aquesta comissió tindrà la facultat de conèixer i resoldre les 
incidències que es puguin produir en desenvolupament del conveni. 
VUITÈ.- Pagament 
La subvenció es pagarà en els terminis que figuren a cadascuna de les fitxes de 
l’annex i dels protocols anuals. 
NOVÈ.- Modificacions 
En cas d’impossibilitat de complir amb els terminis d’execució i/o justificació 
previstos, la fundació haurà de comunicar-ho a l’ajuntament. 
En el supòsit que un cop concedida la subvenció, la fundació manifesti que s’ha 
produït un canvi en les actuacions objecte d’aquest conveni, podrà sol·licitar que es 
modifiqui per tal que quedi recollit en el clausulat. 
Les modificacions anteriors tindran caràcter excepcional i requeriran sol·licitud 
raonada i suficientment motivada per part de la fundació. 
DESÈ.- Compatibilitat 
La subvenció regulada en aquest conveni és compatible amb qualsevol altre ajut 
que pugui rebre amb aquesta finalitat la fundació d’altres administracions 
públiques, d’altres ens públics o privats o de particulars, nacionals o internacionals. 
En el cas que les subvencions, aportacions o ajudes rebudes per la fundació per les 
actuacions subvencionades superin el 100 per cent del cost de les mateixes, la 
subvenció de l’ajuntament s’ajustarà proporcionalment a la baixa. 
ONZÈ.- Incompliment 
L’incompliment del present conveni per qualsevol de les parts signatàries pot donar 
lloc a la seva resolució. 
Si escau, l’ajuntament podrà aplicar cautelarment, en via administrativa, qualsevol 
de les mesures previstes al Capítol I del Títol III del ROAS. 
DOTZÈ.- Formes d’extinció 
El present conveni es pot extingir per les causes següents: 
a) Per la realització del seu objecte o finalització del seu termini de vigència. 
b) Per resolució, d’acord amb el pacte anterior. 
c) Per avinença de les parts signatàries. 
d) Per les causes susceptibles de determinar la resolució dels contractes 

administratius. 
TRETZÈ.- Jurisdicció competent 
La naturalesa administrativa del present conveni fa que siguin competents per a 
resoldre en darrera instància els conflictes i incidències que puguin suscitar-se, els 
òrgans de l’ordre jurisdiccional contenciós administratiu. 
CATORZÈ.- Responsabilitat enfront tercers 



La responsabilitat que es pugui generar enfront tercers, a conseqüència de les 
actuacions derivades del desplegament d’aquest conveni, correspon a la fundació 
com a executora material de les actuacions subvencionades. 
I, en prova de conformitat, els atorgants signen el present conveni, per duplicat i a 
un sol efecte, en el lloc i la data indicats a l’encapçalament. 
 
L’alcalde, 
Ignasi Giménez Renom 
El vicepresident de Fundació Privada Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès,  
__ 
El secretari accidental, 
Cristòfol Torra Miró 
 
Annex 
Conveni per a l’any 2016 
Fitxes incloses: 
Fitxa 1 – Despeses d’interessos i amortitzacions de préstecs 
Fitxa 2 – Inversions noves o despeses de reparació, manteniment i conservació 
d’equipaments 
Conveni per a l’any 2016 
Fitxa 1 
Despeses d’interessos i amortitzacions de préstecs 
1. Import màxim subvencionable 
L’import màxim subvencionable durant l’any 2016 serà de: 
a) Interessos, 53.300,00 EUR 
b) Amortitzacions, 89.000,00 EUR 
que es corresponen amb el següent detall per préstec: 
 

 
 

Prestamista i codi préstec 

Previsió 
interessos 
(EUR) 

Previsió 
amortitzacions 

(EUR) 
BBVA-0182.6035.48.0830000326 41.700,00 35.000,00 
Catalunya Banc-2013.0638.12.9621436000 5.300,00 34.400,00 
Caixabank-9620.31115507822 6.300,00 19.600,00 
 
El detall per préstec es únicament orientatiu; la subvenció es concedeix pels 
imports màxims globals referits anteriorment, i la justificació es realitzarà atenent a 
aquests imports màxims globals per al conjunt dels tres préstecs.   
2. Forma de pagament de la subvenció 
 
La subvenció s’abonarà en cinc pagaments, de la manera següent: 
- 35.575,00 EUR abans del dia 31 de març de 2016 
- 35.575,00 EUR abans del dia 30 de juny de 2016 
- 35.575,00 EUR abans del dia 30 de setembre de 2016 
- 23.800,00 EUR abans del dia 31 de desembre de 2016 
- 11.775,00 EUR un cop es presenti i s’aprovi la justificació de la despesa realitzada 
L’últim pagament s’ajustarà a la baixa en cas que la justificació presentada sigui 
per un import inferior als imports màxims subvencionables referits a l’apartat 1 
anterior. 
3. Forma i termini de la justificació 
La justificació de la subvenció es realitzarà mitjançant la presentació de còpia 
validada pel Servei d’Atenció Ciutadana dels rebuts emesos per cada entitat 
financera. 
El termini màxim per a presentar la documentació acreditativa de la utilització de la 
subvenció és el 31 de gener de 2017 
Conveni per a l’any 2016 
Fitxa 2 



Inversions noves o despeses de reparació, manteniment i conservació 
d’equipaments 
1. Actuacions subvencionables 
L’any 2016 les actuacions subvencionables seran les obres del pla d’autoprotecció 
(PAU) de l’edifici sensible. 
2. Import màxim subvencionable 
L’import màxim subvencionable durant l’any 2016 serà de 52.700,00 EUR 
3. Forma de pagament de la subvenció 
La subvenció s’abonarà en dos pagaments, de la manera següent: 
- 26.350,00 EUR en concepte de bestreta, abans del dia 31 de març de 2016 
- 26.350,00 EUR un cop es presenti i s’aprovi la justificació de la despesa realitzada 
L’últim pagament s’ajustarà a la baixa en cas que la justificació presentada sigui 
per un import inferior a l’import màxim subvencionable referit a l’apartat 1 anterior. 
4. Forma i termini de la justificació 
La justificació de la subvenció es realitzarà mitjançant la presentació de còpia 
validada pel Servei d’Atenció Ciutadana de les factures corresponents a les 
actuacions realitzades, i una memòria descriptiva d’aquestes. 
El termini màxim per a presentar la documentació acreditativa de la utilització de la 
subvenció és el 31 de gener de 2017” 
SEGON.- Autoritzar i disposar la despesa corresponent a l’anualitat 2016 per un 
import total de 195.000,00 EUR a càrrec de les partides següents del pressupost 
municipal, tot condicionant la seva efectivitat a l’aprovació definitiva del pressupost 
de 2016: 
- C4-2319-489.22, per 53.300,00 EUR 
- C4-2319-780.02, per 141.700,00 EUR 
TERCER.- Notificar aquest acord a Fundació Privada Obra Social Benèfica de 
Castellar del Vallès i a Intervenció. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Oscar Lomas, Som de Castellar-PSC, i diu que fa 
gairebé 90 anys que es va constituir l’actual Fundació Privada Obra Social Benèfica, 
entitat amb la que l’Ajuntament de Castellar ha compartit històricament vincles 
orgànics, socials i de servei al municipi. 
Fruït d’aquesta participació en els òrgans de govern de la fundació i de la voluntat 
municipal de col·laborar amb aquesta institució en l’atenció a les persones 
dependents del municipi, en el passat s’han formalitzat diversos convenis de 
col·laboració entre l’ajuntament i la fundació, l’últim dels quals, signat el 4 
d’octubre de 2010, ha finalitzat el 4 d’octubre de 2015. 
En aquest sentit, l’ajuntament considera d’interès públic establir un marc de 
cooperació amb la fundació per tal d’assegurar la prestació per part d’aquesta del 
servei d’atenció residencial per a gent gran i per a persones discapacitades, motiu 
pel qual avui portem a aprovació el nou conveni de relació de l’Ajuntament amb 
l’Obra Social Benèfica. 
El present conveni té per objecte regular la col·laboració de les parts en relació a 
l’adequació dels equipaments de la Fundació Obra Social Benèfica. 
Així es fixen dues línies de col·laboració: 

- D’una banda, l’Ajuntament assumirà les despeses d’interessos i 
amortitzacions dels préstecs que la Fundació ha formalitzat històricament 
per el finançament de les obres de construcció i adequació de l’equipament. 

- En segon lloc, el finançament d’inversions noves o despeses de reparació, 
manteniment i conservació, a realitzar per la fundació als equipaments que 
utilitza per a la prestació dels serveis que presta a la gent gran i les 
persones discapacitades. 

Així mateix, l’OSB estableix un dret preferent a l’Ajuntament per a disposar de 
places que estiguin vacants, per a destinar-les a persones dependents del municipi 
en casos d’urgència social o per recursos econòmics baixos. 



El conveni es fixa per un període de 4 anys, formalitzant-se anualment els protocols 
de col·laboració on es fixaran les quantitats anuals per cadascun dels conceptes. 
Amb aquest nou conveni doncs, es continua i referma el compromís i la 
col·laboració entre totes dues institucions, sempre al servei del municipi. 
Intervé per ERC el Sr. Rafa Homet,  i en primer lloc anuncia el vot afirmatiu del 
seu grup, malgrat tots els malgrats fins a dia d’avui, i continua tot dient  que 
entenem que aquest Ajuntament ha de tenir un marc de relacions clar i transparent 
amb l’Obra Social Benèfica que inclogui una part de finançament, com el que avui 
aprovem.  
Entenem també que ara cal afrontar amb voluntat d’èxit la millora de la qualitat 
assistencial als ciutadans i ciutadanes atesos a l’Obra Social Benèfica i, sobretot, 
avançar. Això vol dir potenciar el voluntariat les activitats intergeneracionals i 
promoure la participació per a aconseguir que la residència sigui un punt de vida i 
no un punt d’oblit . 
Oferirem, com no pot ser d’altra manera, la nostra col·laboració. 
La Sra. Conxi Gracia,  per Decidim Castellar intervé per dir: Començarem dient 
que ens cal una explicació de quina és la situació actual de la Obra Social Benèfica, 
ens cal saber qui i com s’està duent la gestió, són els mínims que hauríem de saber 
i que vostès no ens han facilitat per poder decidir el nostre vot sobre aquest 
conveni. 
L’Obra Social Benèfica és una fundació que l’Ajuntament recalca sempre que es 
privada però que el mateix ajuntament  hi té una responsabilitat, atès que el 
president de la mateixa és el propi alcalde. 
L’ajuntament té un deure i una responsabilitat amb l’Obra Social Benèfica, per tot el 
que significa per a Castellar. És per això que hem de dir que des de que vostès, 
senyors del PSC  han intervingut, la situació ha canviat en detriment dels residents 
i les treballadores (externalització de serveis, retallades i acomiadaments ). 
Senyor alcalde, com a president del patronat , no hauria d’haver permès que a dia 
d’avui, els residents estiguin pitjor i les treballadores tinguin menys drets, és una 
llàstima. 
D’altra banda, pensem que en l’assumpte de l’Obra Social Benèfica, hi hauria 
d’haver més transparència i més informació, sabem que la transparència no va 
lligada habitualment a la paraula  Fundació i des de l’ajuntament s’hauria de vetllar 
per evitar la opacitat. Voldríem que se’ns expliqués als regidors detalladament com 
està la situació econòmica actual i també pensem que és un deure de l’ajuntament 
explicar anualment els comptes i gestions de l’OSB com ja es feia en mandats 
anteriors. 
Reincidir en què no ens sembla que la política actual d’externalitzar  serveis sigui la 
millor solució per mantenir la qualitat d’una entitat  emblemàtica com l’Obra Social 
Benèfica 
Per tot el que hem exposat ens abstindrem en aquest punt. 
La Sra. Bea Garcia,  CDC, intervé, i diu, que vist el conveni que considerem 
legalment correcte, i avancem que el nostre vot serà negatiu, no pel contingut i el 
sentit del conveni que ja he dit que el considerem correcte, si no per la trajectòria 
de l’Obra Social Benèfica dels darrers 8 anys, tenint en compte que en els darrers 
anys hi han hagut acomiadaments i externalització de serveis i altres pràctiques 
que ara per ara desconeixem  per la falta d’informació que tenim. Creiem que ens 
fa falta molta més informació i transparència i reclamem igual que ho feia la 
regidora del grup de Decidim, la reunió anual que es mantenia amb tots els grups 
amb representació, on es feia una posada en comú de l’estat de comptes i de la 
situació de cada moment; per aquest motiu, el nostre vot serà negatiu. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Oscar Lomas, Som de Castellar-PSC, tot dient 
que evidentment es pot demanar al Patronat totes les reunions que considerin 
oportunes i fer les propostes que considerin més adequades, i que és en el marc 
d’aquestes reunions i d’aquest òrgan que és el gestor de la fundació, el lloc poder 
fer aquestes propostes. 
 



VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:       QUINZE (15) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP i  ERC   
Vots en contra:   DOS      ( 2)  de les regidores de CDC   
Abstencions :      QUATRE ( 4) dels regidors de  Nosaltres Decidim Castellar 
 
5.- RENOVACIÓ DE MEMBRES DEL CONSELL MUNICIPAL DE COMUNICACIÓ 
5.- ATÈS que L’Ajuntament Ple del 22 de juliol de 2008 es va aprovar el text del 
Reglament del Consell de Comunicació, modificat posteriorment en el Ple del 19 de 
juliol de 2011. 
ATÈS que en el Reglament del Consell de Comunicació s’estableix en el seu punt 
número 3, que regula llur composició, que en aquesta hi han de ser presents quatre 
persones a títol individual d’una reconeguda vàlua en el camp de la comunicació i 
informació, escollides pel Ple Municipal.  
ATESES les trobades i les converses mantingudes entre els grups municipals per tal 
de convenir aquest representants. 
 L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.- Designar com a membres del Consell de Comunicació de Castellar del 
Vallès  

- Montse Garcia Duque 
- Magda Farré Sendrós 
- Mireia Sans Escofet 
- Antoni Seguí  Esteve 

SEGON.- Notificar aquest acord als interessats 
 

INTERVENCIONS 
El Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC, explica que tal i com s’estableix en el 
reglament del consell de comunicació, en el seu punt 3, que regula la composició 
del mateix i es designen pel Ple 4 persones a títol individual d’una reconeguda 
vàlua en el camp de la comunicació i informació.  
Per ERC el Sr. Ferran Rebollo, diu que sorprèn que aquests Consells, siguin 
renovats 6 mesos desprès de les eleccions Municipals, fet així dona la sensació que 
aquest govern no hi dona la importància que realment tenen. Però bé.. 
Dit això i per davant de tot, des de ERC donem el nostre agraïment a Montse 
Garcia, Magda Farré, Mireia Sans i Antoni Segui, per  participar amb aquest Consell 
de Comunicació. Ben segur podran aportar el seus amplis coneixements i 
experiència en l’àmbit de la Comunicació, de manera que tots ens podem enriquir i 
aconseguir un alt nivell, aquest es l’objectiu. També recordar l’acord pres  després 
de la darrera reunió de la comissió de Comunicació, en quan a la creació d’una nova 
comissió  política formada per representants de cada Grup Municipal,  mes enllà de 
la figura purament consultiva, pugui  determinar i decidir en noves estratègies 
referents als continguts de la comunicació dels mitjans , esperem iniciar aquesta 
nova comissió política, dins el mes de gener del 2016. 
Per Decidim Castellar, intervé el  Sr. Jordi Uyà,  i exposa que som conscients de 
que el que avui es posa a votació és exclusivament la renovació dels quatre 
membres professionals que s’incorporen al Consell de Comunicació i respecte dels 
quals, tot i no haver-los proposat des del nostre grup municipal, en suposem una 
total vàlua i professionalitat i per a tant, si fos pensant estrictament en donar-los 
suport a ells hi votaríem a favor. No obstant, renovar uns càrrecs d’un Consell de 
Comunicació que considerem no és decisori en res sinó que és consultiu i que no té 
una acció real i efectiva sobre la forma i els continguts de la comunicació municipal 
que hauria de ser pel poble i des del poble, ja que es tracta de la comunicació que 
es paga amb els nostres impostos, aleshores el sentit del vot, si fos per a 
manifestar la nostra disconformitat en aquest model de gestió, seria en contra. I tot 
i que som conscients de que avui no es posa a votació la validesa del propi Consell, 
si que ens sembla oportú fer esment de la poca pluralitat que els mitjans 



municipals de Castellar representen. Massa vegades es creen òrgans suposadament 
de participació plural entre la institució, els professionals i els representants polítics 
per a què sembli que tot sigui consensuat i sense partidismes, quan la realitat 
concreta i tangible és que les decisions dels formats i els continguts es prenen des 
de la posició política dominant. Caldria doncs vetllar per a fer que els Consells no 
fossin només boniques figures de palla on s’hi aboca la informació del que ja s’ha 
decidit i simplement es posa a consulta una petita part de les decisions sinó el 
veritable òrgan plural de decisió on, entre tots, poséssim les bases de que mai cap 
formació política dominant pogués exercir el control del com i el quan de les 
informacions. Una comunicació municipal vol dir una comunicació on tots i cadascun 
dels homes i dones de Castellar tinguin el mateix temps, el mateix espai i la 
mateixa veu. No podem votar a favor d’una part d’un tot que no veiem clar en el 
seu conjunt però tampoc volem votar en contra de les persones que s’hi incorporen 
i que, d’entrada mereixen tota la nostra confiança. És per això que ens hi 
abstindrem. 
En torn de replica  el Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, intervé per informar 
que en les reunions mantingudes, no s’ha presentat cap proposta per part del grup 
d’ERC. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:       DISSET  (17) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP,  ERC i 
CDC   
Vots en contra:   CAP    
Abstencions :      QUATRE ( 4) dels regidors de  Nosaltres Decidim Castellar 
   
6.- RENOVACIÓ MEMBRES DEL CONSELL MUNICIPAL SOCIONANITARI 
6.- ATÈS que l’Ajuntament Ple, va aprovar definitivament en sessió del dia 28 
d’octubre de 2008 el Reglament del Consell Sociosanitari de Castellar del Vallès, 
modificat parcialment per acords del Ple, en sessió dels dies 26 de maig de 2009 i 
25 d’octubre de 2011. 
ATÈS que el referit reglament preveu en el seu article 3e) que puguin formar part 
del Consell, persones a títol individual d’una reconeguda vàlua en els caps 
competents en un nombre no superior a 3, elegits per el Ple. 
ATESES les trobades i converses mantingudes entre els grups municipals per tal de 
convenir aquests representants. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Designar  com a membres del Consell Municipal Sociosanitari de 
Castellar del Vallès , a les següents persones: 

- Sra. Trinitat Pérez Fernández 
- Sra. Rita Hyubens  
- Sr. Ramon Villarino Pérez 

SEGON.- Notificar  aquesta resolució als interessats 
 
INTERVENCIONS 
Per Som de Castellar-PSC,defensa la proposta la Sra. Glòria Massagué,  i diu que 
aquest punt es pràcticament igual que l’anterior , però en referència al consell 
sociosanitari. 
Per ERC la Sra. Núria Raspall, manifesta que el vot del seu grup serà en igual  
sentit que en el punt anterior, si bé vol donar les gracies als nous membres que 
formaran part d’aquest consell, i esperem poder posar-nos a treballar sense més 
demores i amb un sentit ben productiu. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 
 



7.- MODIFICACIÓ ARTICLE 19 DE L’ORDENANÇA MUNICIPAL SOBRE 
CIVISME 
Atès que aquesta  Ordenança  s’ha aprovà pel Ple en sessió celebrada el 17 de juliol 
de 2012,  amb  l’objectiu  primordial  de  dotar-nos  d’un  instrument vàlid i 
actualitzat que, sens dubte, permet avançar en direcció de fer que la nostra ciutat 
sigui, de manera gradual, més amable, acollidora i sostenible, per viure-hi i 
conviure-hi, on el diàleg, la tolerància i el respecte formin part del nostre 
comportament quotidià. Va nèixer amb la voluntat  manifesta  de  promocionar  els  
valors  d'adhesió  i  de  solidaritat,  amb  especial  cura vers aquelles persones que 
tenen major dificultat d'accessibilitat i d'inserció social i, alhora, garantir els drets i 
deures de la ciutadania, respectant els principis bàsics d'igualtat i de no-
discriminació.  
Vist que en el transcurs de la seva aplicació, s’evidencia que la regulació que afecta 
a les activitats publicitàries   en els espais públics, és millorable especialment en els 
períodes de les campanyes electorals, d’aquí la motivació de la present modificació 
que afecta a l’article 19 de l’Ordenança. 
Atès que les modificacions de les ordenances i reglaments han de seguir el mateix 
tràmit que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
El Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de l’article 19 de l’ Ordenança per a 
la convivència i el civisme. Aquest text quedarà redactat de la forma següent:  
Article 19.- Activitats publicitàries.  
Definicions: 
S’entén per publicitat tota acció encaminada a difondre entre el públic qualsevol 
tipus d’informació de productes o serveis, amb la finalitat de promoure’n el consum 
o contractació.  

a) Publicitat de l’administració pública. 
b) Publicitat d’entitats sense ànim de lucre i col·lectius inscrits al 

Registre Municipal d’Entitats i Grups Estables. 
c) Publicitat d’altres entitats, ens públics o col·lectius sense ànim de 

lucre no inscrits al registre (escoles, altres...) 
d) Publicitat comercial (realitzada per empreses) 

I com a propaganda les accions de partits polítics i altres col·lectius o plataformes 
per a difondre els seus ideals. 
PUBLICITAT 

• General: 
a) Les condicions a les quals s'han de sotmetre les activitats publicitàries 

comercials emplaçades dins el terme municipal de Castellar del Vallès 
queden regulades en aquesta Ordenança.  

b) Aquesta ordenança no regula els rètols d’establiments comercials o 
industrials.  

c) La  col·locació  de  tanques publicitàries, cartelleres, pantalles informatives  
pancartes,  banderoles, plafons, plafons de peu, cartells, adhesius  o  
qualsevol  altra  forma  de comunicació,  amb  fins  publicitaris  o  no,  
haurà  d’efectuar-se  únicament  en  els  llocs expressament autoritzats per 
l’ajuntament. En  cap cas  es podran ocultar  els  elements  arquitectònics  
amb  interès  significatiu  per  la  ciutat ni produir limitació i/o confusió amb 
els senyals i cartells indicatius de trànsit i circulació.  

d) Quan  l’element publicitari  s’instal·li  en  un  bé  privat,  però  volant  sobre  
la  via pública,  serà  necessària  a  més del  permís  de  la  persona  titular  
de  l’esmentat  bé, l’autorització  de l’ajuntament  

e) L’Ajuntament,  en  els  casos  recollits  en  els  apartats  anteriors,  podrà  
adoptar  la  mesura cautelar  de  retirada  dels  elements  de  propaganda  o  



publicitat  quan  es  realitzi  sense l’autorització  municipal  corresponent,   
amb  càrrec  a  la persona responsable, directa o subsidiària, i sens perjudici 
de la imposició de les sancions corresponents. 

f) L’Ajuntament,  de  forma  subsidiària,  podrà  retirar  o  reparar  els  danys  
efectuats  per  la col·locació d’una pancarta, cartell i/o qualsevol altra forma 
de propaganda i/o publicitat en un bé  privat,  sempre  que  ofereixi  o  
pugui  oferir  perill  a  la  via  pública  o  a  la  seguretat  de  la ciutadania, 
amb càrrec a la persona responsable, directa o subsidiària, i sens perjudici 
de la imposició de les sancions corresponents.  

g) Es  considerarà  responsable  directa  de  la  infracció  la  persona,  física  o  
jurídica,  que promogui  la  contractació  o  la  difusió  del  missatge  (entitat  
anunciant), considerant-ne responsable subsidiària la persona autora 
material dels fets.  

h) Els espais de la plaça Major-Mercat-Mirador i la plaça Calissó, es consideren 
emplaçaments especialment protegits en els que només es podran instal·lar 
elements publicitaris els dies de celebració de l’activitat. 

i) Estan prohibides les projeccions, pintades i efectes visuals de qualsevol tipus 
sobre els elements del paisatge urbà, llevat en els casos expressament 
autoritzats. 

• Modalitats publicitàries a la via pública 
Les activitats publicitàries a la via pública podran adoptar les modalitats 
següents, entre d’altres:  

• Tanques publicitàries, cartelleres i pantalles informatives 
• Pancartes 
• Banderoles, plafons i plafons de peu 
• Cartells i adhesius 
• Publicitat en vehicles 
• Repartiment de publicitat  
• Publicitat acústica 
• Altres  

• Tanques publicitàries, cartelleres i pantalles informatives. 
a) S’entén per tanca publicitària, cartellera o pantalla informativa, als efectes 

d’aquesta Ordenança, el suport estructural fix, de figura regular i mides 
normalitzades, dotat d’un marc, que es destina a la transmissió de 
missatges publicitaris mitjançant la col·locació de cartells o imatges de 
contingut variable en el temps. 

b) La instal·lació de tanques publicitàries, cartelleres i pantalles informatives 
requerirà de la sol·licitud de llicència d’instal·lació de tanques publicitàries i 
de la respectiva llicència urbanística. 

c) La instal·lació de tanques publicitàries en terrenys de titularitat pública es  
sotmetran a concurs públic.  

d) En cas de situar-se dins de zones d’afectació de vies o serveis, caldrà 
autorització de l’administració competent. 

e) S’autoritzarà la instal·lació de tanques publicitàries, quan compleixin les 
següents condicions: 
• Estar situada al costat d’una carretera  
• en sol urbà  
• en una parcel·la superior a 1000 m²  
• i a una distància mínima de separació entre elles de 100 m. (distància en 

el sentit de circulació) 
f) Cada tanca podrà disposar de dues cares útils. 
g) Els titulars de les llicències tenen l’obligació de mantenir les instal·lacions i 

suports en bon estat de conservació. 
h) Els titulars dels elements publicitaris han de disposar d’una pòlissa 

d’assegurances de responsabilitat civil que cobreixi els possibles danys 
derivats de la col·locació i explotació dels elements i suports. 



i) L’Ajuntament podrà exigir la utilització de materials i sistemes constructius 
determinats per tal de conservar o establir un caire arquitectònic o 
urbanístic específic.  

j) L’ajuntament podrà ordenar la retirada de la instal·lació o activitat 
publicitària, quan aquesta esdevingui incompatible amb l’execució d’obres 
públiques o per raons de seguretat, sense que això generi dret a 
indemnització. 

k) Es considerarà un suport publicitari, aquella tanca o grup de tanques que en 
sentit horitzontal, inclòs el marc, no superi els 8,30 m, i l’altura els 5,30 m. 
En cap cas s’admetrà la superposició vertical de més de dues tanques. 

l) Les llicències de tanques, cartelleres i pantalles informatives en sòl privat 
tindran una vigència de 5 anys. Passat aquest termini s’haurà de procedir a 
la sol·licitud d’una nova llicència o a la seva retirada.  

• Pancartes 
a) S’entén per pancarta el cartell de tela, plàstic o lona impresa, de forma 

allargada, sostingut generalment entre dos punts de fixació, que anuncia un 
esdeveniment. 

b) Per a la col·locació d’una pancarta s’haurà de demanar autorització per escrit 
a l’Ajuntament amb una antelació mínima de quinze dies naturals abans de 
la data de instal·lació. El silenci de l’administració davant la sol·licitud 
s’entendrà negatiu. 

c) L’Ajuntament podrà autoritzar, a sol·licitud d’associacions, ens públics o  
entitats legalment reconegudes en el Registre Municipal d’Entitats, la 
col·locació de pancartes relacionades amb activitats i esdeveniments de 
caràcter puntual d’interès públic. Les entitats autoritzades s’han de 
comprometre a retirar  aquests elements en un termini de tres dies, 
comptats des de l’acabament  de l’activitat o esdeveniment, excepte quan es 
renovi motivadament i per raons justificades el termini abans de la seva 
caducitat, fet que només podrà produir una vegada.  

d) Només podran penjar pancartes les entitats autoritzades en els llocs 
habilitats amb aquesta finalitat, o bé en el mateix lloc de l’acte o 
esdeveniment el dia de la seva realització. 

e) No es permet instal·lar o retirar els elements publicitaris recolzant escales 
als fanals, semàfors, entre altres. Caldrà utilitzar camions amb cistella, o 
escales de tisora, complint sempre les mesures de seguretat pertinents, 
descrites en la PRL 31/95  

f) Quan les pancartes s’instal·lin per damunt d’una calçada, s’hauran de penjar 
a una alçada mínima de 4.80 m per tal de respectar el gàlib màxim dels 
vehicles establert al Reglament General de Circulació. 

g) Les pancartes hauran de tenir la mida adequada per l’espai on es volen 
penjar, de manera que el sistema de subjecció sigui suficient per a suportar 
l’acció del vent i hauran de disposar dels ullets necessaris per a la seva 
correcta col·locació. 

h) Les pancartes podran estar instal·lades a la via pública un període màxim de 
dues setmanes prèvies a la celebració de l’acte que promocionen i durant la 
seva realització.  

i) En el cas que coincideixin diverses sol·licituds per a un període o per a un 
lloc concrets, les pancartes s’autoritzaran d’acord amb els criteris següents, 
sense que cap d’ells prevalgui especialment per davant d’un altre: 

- peticions efectuades en el termini correcte, per data de sol·licitud 
- tindran preferència les entitats sense ànim de lucre inscrites en el 

Registre Municipal d’Entitats.  
- proximitat de la data de celebració de l’esdeveniment publicitat 
- En el cas que s’hagin demanat dues pancartes pel mateix acte, es 

podrà reduir la petició a una si hi ha manca d’espai disponible. 



j) Les pancartes no podran ser de caràcter comercial, tot i que podran contenir 
la imatge, el logotip o el missatge de l’empresa o empreses patrocinadores 
de l’acte. 

• Banderoles, plafons i plafons de peu 
a) S’entén per banderola el cartell de plàstic o de tela destinat a ser suspès 

verticalment i subjectat per la seva part superior a un pal vertical o fanal 
amb els seus extrems inferiors lliures.  

b) S’entén com a plafó, el panell rígid que serveix de suport per enganxar 
cartells i subjectar-los a elements verticals de la via pública.  

c) S’entén per plafó de peu el panell rígid acoblat a una estructura que servei 
de suport per enganxar cartells, que no es subjecta en cap element de 
mobiliari urbà.   

d) Per a la col·locació de banderoles, plafons i plafons de peu s’haurà de 
demanar autorització per escrit a l’Ajuntament amb una antelació mínima de 
quinze dies naturals abans de la data de col·locació. El silenci de 
l’administració davant la sol·licitud s’entendrà negatiu. 

e) La publicitat comercial en banderoles plafons i plafons de peu, està subjecte 
al pagament de la taxa corresponent. 

f) Només podran penjar banderoles a la via pública les persones o empreses 
autoritzades i les podran col·locar únicament en els fanals que determini 
l’Ajuntament i de manera que el cartell quedi a una alçada superior als 4 m.  

g) Només es podran penjar banderoles, plafons o plafons de peu en els punts 
autoritzats, que seran aprovats per Decret. 

h) No està permès instal·lar o retirar els elements publicitaris recolzant escales 
als fanals, semàfors, entre altres. Caldrà utilitzar camions amb cistella, o 
escales de tisora, complint sempre les mesures de seguretat pertinents, 
descrites en la PRL 31/95  

i) Les banderoles, plafons i plafons de peu s’hauran de retirar de la via pública 
en els tres dies hàbils posteriors a la data de l’acte que anuncien, o a la data 
final autoritzada. 

j) En el cas que la retirada dels elements no es produeixi en el termini indicat, 
els serveis municipals podran retirar els elements de forma subsidiària i les 
despeses d’aquests treballs aniran a càrrec del sol·licitant o responsable de 
la campanya. 

k) En el cas que coincideixin moltes sol·licituds per a un període o per a un lloc 
concrets, s’autoritzaran d’acord amb els criteris següents, sense que cap 
d’ells prevalgui especialment per davant d’un altre: 

- peticions efectuades pel canal correcte i dins de termini 
- tindran preferència les entitats sense ànim de lucre inscrites en el 
Registre Municipal d’Entitats o de la Generalitat  

- data de sol·licitud 
- proximitat de la data de celebració de l’esdeveniment publicitat 

• Cartells i adhesius 
a) S’entén per cartell el full manuscrit o imprès col·locat en un lloc visible per a 

fer avinent alguna cosa al públic o amb fins publicitaris. 
b) S’entén per adhesiu el cartell o etiqueta impresa autoadhesiva. 
c) L’ajuntament disposa de plafons i tòtems situats a la via pública, destinats a 

les entitats sense ànim de lucre per difondre els seus actes i activitats per 
mitjà de petits cartells. No cal demanar autorització prèvia. 

d) En cas de cartells i adhesius en locals comercials, caldrà el vist i plau del 
titular de l’activitat i aquests hauran d’estar col·locats per l’interior del local i 
en un element transparent dins del tancament de l’obertura de façana, sigui 
porta, aparador, tancament fix o mòbil. 

e) En cap cas es permet la col·locació de cartells i adhesius a les façanes dels 
immobles, persianes, intèrfons, portes i altres elements de la via pública 
com contenidors, fanals, papereres, marquesines, etc. 



f) No es permet col·locar  cartells  damunt  d’altres  anuncis  d’esdeveniments  
que  encara  no  hagin finalitzat. 

• Publicitat en vehicles 
g) S’entén per publicitat en vehicles tots aquells rètols col·locats a l’interior o 

exterior del vehicle amb fins publicitaris. 
h) Només es permet la col·locació de publicitat a l’interior dels vehicles en el 

cas de la venda del mateix vehicle, sempre que sigui realitzada pel seu 
propietari.  

i) En el cas de publicitar altres elements, es consideraran responsables de  la  
infracció  el titular del vehicle i l’empresa anunciadora. 

j) No es permet col·locar fulletons als parabrises dels vehicles. Serà  
responsable de  la  infracció  l’entitat o empresa anunciadora. 

k) Es permet la instal·lació de publicitat a busos i taxis sempre i quan no 
suposin un risc a tercers i no puguin afectar a la visibilitat del vehicle 

• Repartiment de publicitat 
a) S’entén per repartiment de publicitat la distribució de fulletons, catàlegs i 

altres publicacions. 
b) La publicitat serà dipositada a l'interior de les bústies i/o en aquells espais 

que els veïns o les comunitats de propietaris hagin disposat per a la seva 
col·locació. Es prohibeix expressament deixar la publicitat al terra dels 
vestíbuls de les vivendes. 

c) Entenent que la bústia és un bé privat, les empreses distribuïdores de 
material publicitari hauran d'abstenir-se de dipositar publicitat en aquelles 
bústies, els propietaris de les quals indiquin expressament la voluntat de no 
rebre'n.  

d) Es prohibeix escampar i llençar tota mena de fulls volants i materials 
similars a la via pública.  

e) Els serveis municipals procediran a netejar la part de l'espai urbà que s'hagi 
vist afectada per la distribució o la dispersió de fulls volants i imputarà a 
llurs responsables el cost corresponent als serveis prestats, sense perjudici 
de la imposició de les sancions que corresponguin. 

• Publicitat acústica 
a) La publicitat sonora o acústica requerirà d’autorització municipal. 
• Tràmits 
a) Autorització de campanya publicitària en el domini públic: Instància 

adreçada a l’Ajuntament amb una antelació mínima de quinze dies naturals 
abans de la data de col·locació, indicant:  

• dades del sol·licitant  
• motiu i tipus de campanya 
• proposta de data de muntatge i de desmuntatge 
• Ubicacions 
• Justificant de pagament de taxa corresponent si s’escau 

El silenci de l’administració davant la sol·licitud s’entendrà negatiu. 
b) Llicència d’instal·lació de tanques publicitàries en sòl privat. Sol·licitud 

aportant: 
• Dades del sol·licitant 
• Projecte d’instal·lació de la tanca 
• Autorització del propietari del solar on es vol instal·lar 
• Sol·licitud de llicència urbanística 
• Justificant de pagament de taxa corresponent 
• Assegurança de responsabilitat civil 

• Altres 
Els casos d’elements publicitaris que no es puguin enquadrar en els 
diferents supòsits que regula aquesta ordenança seran objecte d’estudi 
particular.  
Les sol·licituds que es presentin seran resoltes en el termini màxim de dos 
mesos.  



L’Ajuntament podrà requerir la presentació de documentació 
complementària que pugui servir per resoldre sobre l’atorgament de la 
llicència tenint en compte la compatibilitat d’aquesta activitat amb la 
protecció, el manteniment i la millora dels valors del paisatge urbà. 
PROPAGANDA 
1. General: 
a. S’entén per propaganda les accions de partits polítics i altres col·lectius o 

plataformes per a difondre els seus ideals.  
b. Durant la campanya electoral, qualsevol acte de propaganda mitjançant 

cartells, suports comercials, premsa, ràdio o altres mitjans digitals  es 
realitzarà en els espais reservats per aquest propòsit. 

c. L’ajuntament posarà a disposició de la junta electoral de zona, els recintes o 
espais disponibles per els actes dels partits i serà aquesta qui els gestionarà. 

d. Fora d’aquests espais i especialment per activitats en espais compartits, 
l’ajuntament pot posar a disposició de tots els partits altres emplaçaments 
disponibles. Aquests espais seran gestionats per l’ajuntament.  

e. Pels actes a la via pública no regulats per la junta electoral, caldrà sol·licitar-
ho amb una antelació de 5 dies hàbils a l’ajuntament. 

f. Sens perjudici de les competències al respecte que té la Junta Electoral de 
Zona la instal·lació de cartelleres, pancartes i banderoles podrà també, per 
defecte, ser regulat per l’Ajuntament, que configurarà i senyalitzarà unes 
àrees o elements on penjar-les i que sortejarà entre els diferents grups 
interessats. Caldrà respectar els espais assignats a cada grup i no es podrà 
penjar cap element fora d’aquets. A l’hora de configurar aquestes zones es 
tindrà en compte que no hi hagi cap cartellera, pancarta o banderola a 
menys de 100 metres de cap col·legi electoral. 

g. En cap cas es permet la instal·lació de propaganda fora dels espais regulats, 
i sobretot en senyals de trànsit o elements que puguin dificultar la visibilitat 
o afectar a la seguretat vial. 

h. Cartelleres, pancartes i banderoles han d’estar col·locades a més de 2,5 m 
d’alçada en zones de vianants i a més de 4,50 m en zones de circulació de 
vehicles. 

j)  Els espais de la plaça Major-Mercat-Mirador i la plaça Calissó, es consideren 
emplaçaments especialment protegits en els que només es podran instal·lar 
elements de propaganda coincidint amb l’activitat electoral. 

k) Tot element de propaganda electoral serà retirat en un termini màxim de 10 
dies des de la data de les eleccions. En el cas que la retirada dels elements 
no es produeixi en el termini indicat, els serveis municipals podran retirar els 
elements de forma subsidiària i les despeses d’aquests treballs aniran a 
càrrec del sol·licitant, partit o responsable de la campanya. 

Disposició final 
Aquesta modificació de l’ordenança per a la convivència i el civisme entrarà en 
vigor un mes després de la seva publicació integra al Diari Oficial de la 
Generalitat. 

SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats 
pugui examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el cas 
que no es presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per 
l’Ajuntament en ple esdevindria definitiu a tots els efectes. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Pepe Leiva, Som de Castellar-PSC-CP, presenta la proposta, i diu que avui 
portem a la consideració del Ple la proposta de modificació de l’article 19 de la 
Ordenança de Convivència i Civisme, incloent un nou apartat referent a la 
propaganda electoral. 



Aquesta modificació respon a la necessitat de regular d’una forma concreta 
l’activitat publicitària dels partits polítics en el temps que dura la campanya 
electoral, ja que en el transcurs de l’aplicació de la Ordenança , s’evidencia que la 
regulació que afecta a les activitats publicitàries en el espais públics durant la 
campanya electoral és millorable d’aquí la motivació de la present modificació que 
afecta a l’article 19 de l’Ordenança. 
Entenem que les competències al respecte les te la Junta Electoral de Zona pel que 
fa a la distribució dels espais per a la instal·lació de material electoral a la via 
pública, creiem, i així ho hem acordat tots el grups municipals, que l’Ajuntament ha 
de configurar i senyalitzar unes àrees o elements per penjar els elements. 
Les principals modificacions són les de respectar el espais considerats com a 
especialment protegits, i la retirada de tots els elements publicitaris en un tems 
màxim de 10 dies. 
Tot plegat amb la voluntat de respectar el dret dels ciutadans a ser informats dels 
partits que es presenten a unes eleccions però per sobre de tot respectar un espai 
que és de tots i totes com és la via pública. 
El Sr. Rafa Homet,  per ERC, i en primer lloc manifesta que el vot del seu grup 
serà favorable. I, deixem-ho clar, no perquè estiguem a favor de l’ordenança de 
civisme  en general, per molt que una norma municipal sigui capaç, segons qui la 
va escriure, de fer-nos avançar cap a una ciutat més amable, acollidora, sostenible, 
per a viure i conviure, fomentar l’adhesió, la inserció social, garantir els drets i 
deures de la ciutadania i respectar els principis d’igualtat i no discriminació. Que no 
està malament per a una sola ordenança municipal. 
En tot cas, el nostre vot a favor ve argumentat per a donar resposta i exemple a 
una demanda de la ciutadania: limitar la despesa electoral, i regular fins a límits 
tolerables la propaganda electoral. En un món 2.0  l’eficàcia de cartells i pancartes 
és molt qüestionable i el seu abús, reprovable. Persones que aspirem a liderar 
aquesta Vila hauríem de donar exemple. 
Esperem que aquest sigui un codi d’autoregulació acceptat per tothom. De no ser 
així, no valdrà per a res. 
La Sra. Elisenda Alamany,  per Decidim Castellar, intervé tot dient que quan el 
2012 l’Ajuntament de Castellar del Vallès va impulsar l’ordenança de convivència i 
civisme, des de la candidatura alternativa de l’Altraveu ens vam demanar quina 
problemàtica real existia al poble per haver de regular els usos de l’espai públic i la 
convivència al nostre municipi. El mateix Síndic de Greuges, fins a on vam arribar 
per aturar l’aplicació d’aquest document, també impulsat per altres ajuntaments 
convergents, va qualificar aquest text com autèntic “calaix de sastre”. És cert que 
en alguns casos pot ser necessari regular l’ús de l’espai públic però creiem que el 
projecte d’ordenança, encara ara, no presenta cap element de diagnosi de la 
conflictivitat i delega multitud d’actes a les sancions policials. Per tant, amb el 
conjunt d’aquesta ordenança, estem profundament en contra. De fet, un dels 
compromisos electorals de Decidim Castellar és el de derogar-la.  
També és cert que avui el debat és un punt dins del marc d’aquesta ordenança i 
ens sembla necessari regular la rotació de publicitat electoral per tal que tots els 
partits accedeixin a espais claus de contacte i difusió amb l’electorat. Tanmateix, 
 creiem que massa sovint ens preocupa en excés aquesta visibilització i poc el 
contingut de les nostres propostes polítiques en campanya. El tema de l’anglès a 
les escoles, n’és un exemple recent i il·lustratiu d’aquesta carrera precipitada a què 
els ritmes de les campanyes clàssiques ens volen abocar. Podríem discutir molts 
altres punts de l’ordenança, no menys controvertits. Això sí, no fan bellugar la 
nostra cadira. Per afegir algun altre element en matèria de publicitat d’actes, en 
trobem que el que és excusable per als partits polítics, no ho és per a moltes altres 
entitats del poble. I la publicitat de les seves activitats n’és un exemple. Les 
pancartes i plafons de certs partits polítics, que a pesar de pagar empreses perquè 
pengin la seva publicitat, poden passar-se més d’una setmana onejant als fanals 
dels carrers, seria impensable per a qualsevol altra entitat que programa i duu a 
terme una activitat. Així doncs, si les entitats han de ser curoses amb aquest 



aspecte, els partits polítics no haurien de ser-ho menys i haurien de predicar amb 
l’exemple. Avui duem al ple una moció en contra de la llei mordassa, que tots 
votarem a favor (espero), i ens omplirem la boca de les paraules “drets” i 
“llibertats”, això prova una vegada més en l’esquizofrènia que molts viuen entre els 
fets i les paraules ja que malgrat aquest punt de l’ordenança pugui arribar a 
millorar una campanya electoral, que dit sigui de passada ens agradaria fer d’una 
altra manera, a Castellar vivim sota una de les ordenances municipals de civisme 
més coartadors de llibertat. Per tots aquests motius, el nostre vot serà el de 
l’abstenció. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:       DISSET (17) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP, ERC i 
CDC   
Vots en contra:   CAP  
Abstencions :      QUATRE ( 4) dels regidors de  Nosaltres Decidim Castellar 
 
 
8.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC DE SUPORT A LA RESOLUCIÓ 1/X1 
DEL PARLAMENT DE CATALUNYA 
 
8.- Resultats eleccions 27s a Castellar 
 
Una de les dades on es mesura la bona salut democràtica d’un poble és el seu índex 
de participació en unes eleccions. És evident que, sigui quina sigui, aquesta dada 
no treu legitimitat als resultats electorals però com més alta és la participació més 
expressada queda l’opinió de la totalitat de la població. En el cas de Castellar, 
l’abstenció en els darrers 5 anys ha oscil·lat entre el 50,86% a les europees (la més 
alta) fins a un 26,8% al Parlament del 2012 (la més baixa). Les municipals del 
2011 hi va haver una abstenció del 42,81% mentre que les més recents del 2015 
han estat d’un 40,31%. 
 
Totes aquests precedents han estat superats àmpliament en les darreres eleccions 
al parlament del 2015. El gràfic és prou eloqüent. 
   

 
Més d’un 81% dels castellarencs han expressat democràticament el seu compromís 
en relació a les seves preferències i esperances pel futur d’aquest país. 
 
Quins partits han votat els castellarencs? 



Castellar s’ha pronunciat inequívocament per una opció política representada per 
Junts pel Si. És quasi 3 vegades més que la segona opció escollida. Un 44% dels 
castellarencs confia en una opció que ha apostat clarament per la independència 
d’aquest país.  

 
El gran percentatge obtingut per Junts pel Si juntament amb l’elevada participació 
col·loca als que volen qüestionar quines són les preferències dels castellarencs en 
una difícil situació. Ni les més rocambolesques combinacions i extravagants lectures 
dels resultats permeten ocultar l’evidencia. 
Una vegada s’ha evidenciat que les eleccions al parlament han estat guanyades a 
nivell nacional per una majoria absoluta de diputats independentistes hi ha qui ha 
volgut qüestionar les eleccions plebiscitàries del 27s fent una lectura exclusivament 
de vots. A nivell municipal els resultats han estat encara més clars. Un 53% han 
triat independència. Gairebé 20 punts més que els partits que apostaven clarament 
per l’unionisme. A un costat hi ha Junts pel Si i les CUP mentre que l’altre PSC, C’s i 
PP. Les altres opcions constitueix un indefinible 13% ja que Pacma, Vots en blanc,  



 
 
i Recortes Cero no s’han pronunciat en cap sentit. Pel que fa a Unió, cal dir que 
sempre s’ha manifestat en el sentit de no posar límits a la sobirania de Catalunya i 
Catalunya si que es pot han demanat expressament que no se’ls compti en un 
bàndol ni en l’altre. 

 
Però si algú persisteix en fer una lectura no ja plebiscitària sinó referendaria els 
números no els sortiran tampoc a favor. Fins i tot en el cas de barrejar tot en el que 
no sigui si en el costat del no tindríem un 53% a favor de la independència i un 
47% en contra. Sis punts per sobre! 
 
Es legítim que l’equip de govern actuï en contra d’una amplia majoria de 
castellarencs? 
Nosaltres entenem que, sigui quina sigui l’ opinió i el posicionament nacional de 
l’equip de govern, l’ajuntament mai s’hauria de manifestar davant de la resta 
d’administracions en un sentit contrari a com ho ha fet la ciutadania. L’Ajuntament 
representa les esperances i els desitjos de la seva ciutadania i només pot traslladar 
aquesta voluntat a la resta de Catalunya. Fer el contrari d’això seria falsejar una 
realitat manifestada explícita i implícitament.  



Al nostre entendre l’àmplia participació i el clar pronunciament no donen ni 
autoritat ni marge a l’equip de govern per actuar en contra d’una clara majoria de 
castellarencs. I si ho fa, haurà d’explicar molt be als castellarencs en nom de qui 
parla.  
 
Resolució 1/XI del Parlament de Catalunya 
El passat dia 9 de novembre de 2015 el Ple del Parlament de Catalunya va aprovar 
la resolució  1/XI que manifesta el següent: 
Resolució  
Primer.- El Parlament de Catalunya constata que el mandat democràtic obtingut a 
les passades eleccions del 27 de setembre de 2015 es basa en una majoria en 
escons de les forces parlamentàries que tenen l’objectiu que Catalunya esdevingui 
un estat independent i en una àmplia majoria sobiranista en vots i escons que 
aposta per l’obertura d’un procés constituent no subordinat.  
Segon.- El Parlament de Catalunya declara solemnement l’inici del procés de 
creació d’un estat català independent en forma de república.  
Tercer.- El Parlament de Catalunya proclama l’obertura d’un procés constituent 
ciutadà, participatiu, obert, integrador i actiu per tal de preparar les bases de la 
futura constitució catalana.  
Quart.- El Parlament de Catalunya insta el futur govern a adoptar les mesures 
necessàries per a fer efectives aquestes declaracions.  
Cinquè.- El Parlament de Catalunya considera pertinent iniciar en el termini de 
trenta dies la tramitació de les lleis de procés constituent, de seguretat social i 
d’hisenda pública.  
Sisè.- El Parlament de Catalunya, com a dipositari de la sobirania i com a expressió 
del poder constituent, reitera que aquesta cambra i el procés de desconnexió 
democràtica de l’Estat espanyol no se supeditaran a les decisions de les institucions 
de l’Estat espanyol, en particular del Tribunal Constitucional, que considera mancat 
de legitimitat i de competència arran de la sentència de juny del 2010 sobre 
l’Estatut d’autonomia de Catalunya, votat prèviament pel poble en referèndum, 
entre altres sentències.  
Setè.- El Parlament de Catalunya ha d’adoptar les mesures necessàries per a obrir 
aquest procés de desconnexió de l’Estat espanyol, d’una manera democràtica, 
massiva, sostinguda i pacífica que permeti l’apoderament de la ciutadania a tots els 
nivells i es basi en una participació oberta, activa i integradora.  
Vuitè.- El Parlament de Catalunya insta el futur govern a complir exclusivament les 
normes o els mandats emanats d’aquesta cambra, legítima i democràtica, a fi de 
blindar els drets fonamentals que puguin resultar afectats per decisions de les 
institucions de l’Estat espanyol, com els especificats en l’annex d’aquesta resolució.  
Novè.- El Parlament de Catalunya declara la voluntat d’iniciar negociacions per tal 
de fer efectiu el mandat democràtic de creació d’un estat català independent en 
forma de república, i acorda posar-ho en coneixement de l’Estat espanyol, de la 
Unió Europea i del conjunt de la comunitat internacional. 
 
Annex.- Mesures que haurà d’aplicar el futur govern destinades a blindar drets 
fonamentals afectats per decisions de les institucions de l’Estat espanyol  
1. Pobresa energètica.- Per tal de garantir que cap persona no es vegi privada de 
l’accés als subministraments bàsics, el futur govern ha de desplegar les mesures 
per a evitar la pobresa energètica aprovades per la Llei 24/2015, del 29 de juliol, 
de mesures urgents per a afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la 
pobresa energètica, de manera que es garanteixi el dret d’accés als 
subministraments bàsics d’aigua potable, de gas i d’electricitat a les persones i 
unitats familiars en situació de risc d’exclusió residencial, mentre duri aquesta 
situació.  
2. Habitatge.- Per tal de garantir que cap persona no es vegi privada de l’accés a 
un habitatge digne, el futur govern ha de treballar en l’aplicació del nou marc 
normatiu que regula la Llei 24/2015, del 29 de juliol, de mesures urgents per a 



afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la pobresa energètica. En aquest 
marc, el futur govern ha de garantir que en processos de desnonament de 
l’habitatge habitual que afectin persones i unitats familiars en situació de risc 
d’exclusió residencial es compleixi, per a poder fer efectiu el desnonament, el 
principi de reallotjament adequat de les persones i unitats familiars afectades.  
Així mateix, de forma urgent, el futur govern ha de dur a terme modificacions 
normatives que permetin fer efectives les disposicions de la dita Llei 24/2015, com 
és el cas del reglament de funcionament de les meses de valoració per a 
l’adjudicació d’habitatges per a situacions d’emergències econòmiques i socials i per 
a altres casos de necessitats especials en l’àmbit de l’Agència de l’Habitatge de 
Catalunya.  
3. Sanitat.- En l’àmbit de les polítiques de salut, el futur govern ha de garantir 
l’accés universal a l’atenció sanitària pública i de qualitat, per mitjà del Servei 
Català de la Salut (CatSalut), a totes les persones que viuen a Catalunya. Cap 
persona no en pot quedar exclosa per raons d’origen, tingui o no la condició 
d’assegurada o beneficiària del Sistema Nacional de Salut, i amb independència de 
si consta o no en el padró. Així mateix, cap ciutadà no es pot veure privat 
d’assistència farmacèutica per motius econòmics.  
D’acord amb diverses resolucions aprovades pel Parlament, no es poden dur a 
terme nous concursos per a la gestió de centres d’atenció primària.  
4. Educació.- El Parlament de Catalunya va interposar un recurs 
d’inconstitucionalitat contra bona part de l’articulat de la Llei orgànica 8/2013, del 9 
de desembre, de millora de la qualitat educativa, recurs que fou admès a tràmit el 
3 d’abril de 2014. En aquesta impugnació, avalada pel dictamen del Consell de 
Garanties Estatutàries, s’argumentava que els preceptes impugnats de la dita llei 
orgànica són contraris a les competències que corresponen a la Generalitat en 
aquesta matèria, contraris al model educatiu català determinat per la Llei 
d’educació de Catalunya i contraris als consensos obtinguts pel conjunt de la 
comunitat educativa. En coherència amb aquest recurs, el futur govern ha de 
vetllar en la seva actuació en matèria d’educació per la plena vigència i el respecte 
de les competències establertes en favor de les administracions catalanes i per 
mantenir-hi els consensos obtinguts pel conjunt de la comunitat educativa.  
5. Garantia de les llibertats públiques.- El Parlament de Catalunya va 
interposar un recurs d’inconstitucionalitat contra alguns articles de la Llei orgànica 
4/2015, de protecció de la seguretat ciutadana, recurs que fou admès a tràmit el 21 
de juliol de 2015. En aquesta impugnació, avalada pel dictamen del Consell de 
Garanties Estatutàries, s’argumentava que els preceptes impugnats de la dita llei 
orgànica són contraris a drets fonamentals emparats per textos internacionals com 
la Declaració universal dels drets humans o el Conveni europeu dels drets humans i 
per la jurisprudència del Tribunal Europeu dels Drets Humans. En coherència amb 
aquest recurs, el futur govern ha de vetllar en la seva actuació en matèria de 
seguretat ciutadana per la plena vigència i el respecte dels drets fonamentals 
esmentats.  
6. Administracions locals.- Amb l’afany de garantir les plenes competències de 
les administracions locals catalanes en servei de l’interès general, el futur govern 
ha de proporcionar-los les eines de BOPC 7 9 de novembre de 2015 1.10. 
Resolucions 5 suport necessàries per a deixar sense efecte els preceptes de la Llei 
de l’Estat 27/2013, del 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de 
l’Administració local, promulgada de resultes de la Llei orgànica 2/2012, del 27 
d’abril, d’estabilitat pressupostaria i sostenibilitat financera, dictada en 
desplegament de l’article 135 de la Constitució espanyola, relatius a la limitació de 
competències als ens locals, al control del cost dels serveis i a l’obligació de la 
priorització de l’activitat econòmica privada.  
7. Refugiats.- A fi de poder donar resposta a la greu situació humanitària que 
viuen els refugiats, el futur govern ha de generar un marc de relacions amb l’Alt 
Comissionat de les Nacions Unides per als Refugiats (ACNUR) amb l’objectiu de 



donar acollida i asil al màxim nombre de persones refugiades, més enllà de les 
decisions adoptades en aquest àmbit pel Govern espanyol.  
8. Dret a l’avortament.- En matèria de dret a l’avortament, el futur govern s’ha 
de regir pel que estipula la Llei 17/2015, del 21 de juliol, d’igualtat efectiva de 
dones i homes.  
9. Finançament d’un pla de xoc social i gestió del deute.- Per tal d’alliberar 
recursos per a dotar financerament un pla de xoc social, el futur govern ha 
d’establir, entre altres mesures, vies de negociació que permetin reduir la càrrega 
del deute en el conjunt de la despesa.  
Prioritàriament, el futur govern ha d’impulsar la renegociació de tots els 
finançaments estructurats, separant els pagaments que compensen un servei 
(inversió i manteniment) d’aquells que constitueixen un pagament excessiu 
respecte als tipus d’interès i a les taxes d’inflació actuals. Així mateix, el futur 
govern ha d’instar els concessionaris o superficiaris a redefinir els contractes 
estructurats, transformant l’amortització de les inversions en finançament ordinari 
mitjançant deute públic i eliminant el cost excessiu del capital.  
Aquesta transformació, que ha de permetre una rebaixa de costos per a la 
Generalitat que es pugui aprofitar per a finançar el pla de xoc social, ha d’anar 
acompanyada d’una revisió a fons dels programes pressupostaris de despesa que 
permeti avaluar-ne i contrastar-ne la utilitat en moments en què atendre la 
urgència social ha esdevingut la màxima prioritat de la despesa de la Generalitat, 
expressada en l’esmentat pla de xoc. Els estalvis que s’obtinguin de la revisió de 
programes han d’anar íntegrament dedicats al pla de xoc social.  
Per tal de fer un seguiment de l’efectivitat d’aquest objectiu i compromís, el futur 
govern ha de crear un grup de treball obert als grups parlamentaris.  
Així mateix, el futur govern ha d’establir un calendari de reunions amb els 
responsables de la banca resident per a estudiar la possibilitat de renegociació del 
pagament dels interessos amb finalitats socials. 
Per aquest motiu el grup municipal d’ERC oposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció 
dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Manifestar el ple suport i l’adhesió de l’ajuntament de Castellar del 
Vallès a la resolució 1/XI del Parlament de Catalunya.  
SEGON.- Trametre aquest acord a la presidenta i als grups del Parlament de 
Catalunya, al president de la Generalitat de Catalunya, a l’Associació Catalana de 
Municipis i Comarques (ACM) i a l’Associació de Municipis per la Independència 
(AMI). 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Josep M Calaf, ERC, presenta la moció  
Resolució 1/XI del Parlament de Catalunya 
El passat dia 9 de novembre de 2015 el Ple del Parlament de Catalunya va aprovar 
la resolució 1/XI que manifesta el següent: 
Una de les dades on es mesura la bona salut democràtica d’un poble és el seu índex 
de participació en unes eleccions. És evident que, sigui quina sigui, aquesta dada 
no treu legitimitat als resultats electorals però com més alta és la participació més 
expressada queda l’opinió de la totalitat de la població. En el cas de Castellar, 
l’abstenció en els darrers 5 anys ha oscil·lat entre el 50,86% a les europees (la més 
alta) fins a un 26,8% al Parlament del 2012 (la més baixa). Les municipals del 
2011 hi va haver una abstenció del 42,81% mentre que les més recents del 2015 
han estat d’un 40,31%. 
Totes aquests precedents han estat superats àmpliament en les darreres eleccions 
al parlament del 2015. El gràfic és prou eloqüent. 
   



 

 
Més d’un 81% dels castellarencs han expressat democràticament el seu compromís 
en relació a les seves preferències i esperances pel futur d’aquest país. 
 
Quins partits han votat els castellarencs? 
Castellar s’ha pronunciat inequívocament per una opció política representada per 
Junts pel Si. És quasi 3 vegades més que la segona opció escollida. Un 44% dels 
castellarencs confia en una opció que ha apostat clarament per la independència 
d’aquest país.  

 
El gran percentatge obtingut per Junts pel Si juntament amb l’elevada participació 
col·loca als que volen qüestionar quines són les preferències dels castellarencs en 
una difícil situació. Ni les més rocambolesques combinacions i extravagants lectures 
dels resultats permeten ocultar l’evidencia. 



Una vegada s’ha evidenciat que les eleccions al parlament han estat guanyades a 
nivell nacional per una majoria absoluta de diputats independentistes hi ha qui ha 
volgut qüestionar les eleccions plebiscitàries del 27s fent una lectura exclusivament 
de vots. Però fins i tot en aquest cas els vots manifesten independentistes superen 
de molt els manifestament unionistes. Però a nivell municipal els resultats han estat 
encara més clars. Un 53% han triat independència. Gairebé 20 punts més que els 
partits que apostaven clarament per l’unionisme. A un costat hi ha Junts pel Si i les 
CUP mentre que l’altre PSC, C’s i PP. Les altres opcions constitueix un indefinible 
13% ja que Pacma, Vots en blanc, i Recortes Cero no s’han pronunciat en cap 
sentit. Pel que fa a Unió, cal dir que sempre s’ha manifestat en el sentit de no posar 
límits a la sobirania de Catalunya i Catalunya si que es pot han demanat 
expressament que no se’ls compti en un bàndol ni en l’altre. 
Però si algú persisteix en fer una lectura no ja plebiscitària sinó referendaria els 
números no els sortiran tampoc a favor. Fins i tot en el cas de barrejar tot en el que 
no sigui si en el costat del no tindríem un 53% a favor de la independència i un 
47% en contra. Sis punts per sobre! 
 
Nosaltres entenem que, sigui quina sigui l’ opinió i el posicionament nacional de 
l’equip de govern, l’ajuntament mai s’hauria de manifestar davant de la resta 
d’administracions en un sentit contrari a com ho ha fet la ciutadania. L’Ajuntament 
representa les esperances i els desitjos de la seva ciutadania i només pot traslladar 
aquesta voluntat a la resta de Catalunya. Fer el contrari d’això seria falsejar una 
realitat manifestada explícita i implícitament.  
Al nostre entendre l’àmplia participació i el clar pronunciament no donen ni 
autoritat ni marge a l’equip de govern per actuar en contra d’una clara majoria de 
castellarencs. I si ho fa, haurà d’explicar molt be als castellarencs en nom de qui 
parla.  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA 
Vots a favor:       DEU      (10) dels regidors d’ERC, Decidim Castellar i CDC   
Vots en contra:   ONZE    (11) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP  
Abstencions :      CAP 
 
El Sr. Alcalde informa que el grup de defensa dels animals d’aquí Castellar, ha 
sol·licitat poder participar, i el que farem per poder organitzar els debat segons el 
que preveu el  reglament orgànic municipal, és primer s’exposarà el contingut de la 
moció, desprès es donarà paraula als diferents grups perquè puguin fer els seus 
comentaris, i una vegada estigui finalitzat el debat cedirem la paraula a la gent 
d’ADA perquè també hi pugui dir la seva abans de passar a la votació.  
 
9.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC SOBRE CENTRE D’ACOLLIDA 
D’ANIMALS 
Dades en l’abandonament d’animals de companyia 
El 2013 la Fundació per a l’Adopció, l’Apadrinament i la Defensa dels Animals, 
FAADA, va emetre un informe impactant sobre l’abandonen dels animals de 
companyia a Catalunya. Aquest informe, que contava amb el suport de la 
Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament de Barcelona, deia que cada hora 
s’abandonaven 4 animals de companyia al carrer o en centres i refugis, el que 
significava més de 30.000 animals abandonats cada any.L’informe del 2015 amb 
dades corresponents al 2014 manté, aproximadament, la xifra d’abandonaments. 
Segons la Generalitat de Catalunya el 2007, només 6 anys abans, la xifra era de 
15.572 animals abandonats. 

Efectes de la crisi econòmica en l’abandonament d’animals de companyia 
L’increment és espectacular i segons els experts obeeix a diferents causes. Una de 
les més importants és l’aparició de la crisi a partir del 2008. Les taules de dades 
corresponents al 2013 i al 2014 de la UAB, amb el suport Fundació Affinity, afirma 
que, a nivell d’estat espanyol, les causes d’abandonament dels animals de 
companyia eren les següents: 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
És a dir, en un any els animals abandonats per factors econòmics havien passat, 
manifestament, d’un 11% a un 16%. A aquest valor caldria afegir, de ben segur, 
una part del percentatge relacionat amb el concepte de pèrdua d’interès per 
l’animal. I, fins i tot,també hi caldria sumar una mica del que es relaciona amb el 
comportament de l’animal i del de camades no desitjades. Totes les dades indiquen 
que la crisi ha significat una progressió constant en l’augment dels abandonaments.  
Un segon factor rellevant ha estat la manca de campanyes de sensibilització 
ciutadana per afavorir l’esterilització dels animals de companyia. Segurament que 
la falta de control en els censos ha impossibilitat una acció més eficaç. Com a 
conseqüència, i segons l’estudi, un 13-14% més d’abandonaments (camades no 
desitjades) havien de ser atesos en les gosseres. 
El resultat de la suma dels dos factors és tan fàcil com demolidor: 
La crisi a fet que, en 5 anys,  l’abandonem d’animals de companyia ha augmentat 
més d’un 30%. Les gosseres i protectores han hagut d’absorbir aquest increment. 
Aquest elevat increment d’animals abandonats forçosament ha repercutit en 
l’esgotament de les capacitats receptores de les gosseres i centres d’acollida. 
Efectes de la Llei de Protecció dels Animals 
Però l’ocupació d’aquests centres han entrat en una saturació insuportable arrel 
d’un segon factor d’una forta rellevància: La llei 22/2003 del 4 de juliol, de 
Protecció d’ Animals modificada pel Decret Legislatiu 2/2008 del 15 d’abril, pel qual 
s’aprova el Text Refós de la Llei de Protecció dels Animals. En el seu article 11.2 es 
prohibeix explícitament el sacrifici d’animals de companyia. Aquesta llei, avançada 
en el seu temps en reconèixer els drets dels animals de companyia va comportar un 
impacte determinant en les instal·lacions de guarda i manteniment. De fet els 
efectes d’aquesta llei encara es faran notar ja que, segons informació d’El Periódico 
del 26-8-2008, prop de 70 municipis catalans, tenien una pròrroga fins l’1 de gener 
del 2009 per seguir sacrificant. Es provable que altres municipis encara vagin 
aplicar més tard la llei del parlament. 
No són poques les veus d’alcaldes que voldrien derogar la llei concedint un pes més 
determinant als factors monetaris que als drets dels animals. Sortosament aquesta 
és una via que està destinada al fracàs ja que el dia 5 de juliol del 2012, el 
Parlament Europeu publicà un informe en el que demana la creació d’una legislació 
europea per a garantir el benestar animal. Tal com podem llegir en la seva pàgina 
oficial, l’Eurocambra ha aprovat un informe en el que es reclama un marc legislatiu 
comú, que asseguri el benestar dels animals en la Unió Europea. Els diputats han 
subratllat que cal introduir sancions contra els infractors, prohibir el sacrifici 
d’animals abandonats sense prescripció mèdica i regular la identificació i el registre 
de mascotes. 
La llei catalana de Protecció dels Animals sembla, doncs, ben orientada i no és per 
la via de l’eliminació dels drets dels animals que cal resoldre el difícil problema que 
tenen plantejat tots els Ajuntaments. 

Perquè s’han abandonat?. Dades 
2013 

11%      factors econòmics 

14%      camades no desitjades 

11%      fi temporada de caça 

9%        pèrdua d’interès per l’animal 

9%        comportament de l’animal 

Perquè s’han abandonat?. Dades 
2014 

16%      factors econòmics 

13%      camades no desitjades 

9%        fi temporada de caça 

9%        pèrdua d’interès per l’animal 

12%      comportament de l’animal 



No obstant és indiscutible que la Llei de Protecció dels Animals ha significat un 
factor notable en l’increment de la saturació de gosseres i protectores. 
Tenen alguna utilitat els animals de companyia?. 
Al marge d’allò a que obliga la llei,  hi ha qui insisteix en desestimar la utilitat dels 
animals de companyia i per tan declinar els costos municipals que comporta la seva 
gestió. Sobre això és aclaridor tornar a l’informe de la UAB ja esmentat: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
És a dir, els animals de companyia tenen una gran importància per a la gent amb 
qui conviuen i aporten uns valors de relació molt beneficiosos. En relació a la 
tinença tenim el següent gràfic: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aquest segon gràfic ens mostra la forta presència dels animals de companyia a les 
llars catalanes. Fins a un 84% manifesta que en té o en voldria tenir. Només un 
16% diu que no en vol tenir. 
A la vista de les dades sembla del tot aconsellable impulsar i fomentar la 
convivència amb mascotes pels efectes positius que tenen sobre les persones. 
No obstant, la carència de recursos de molts Ajuntaments i les cada vegada més 
limitades partides de les ajudes de les diputacions i la Generalitat no fan més que 
agreujar la situació de saturació i de manca de recursos de les gosseres i 
protectores. El problema, doncs, és ben real i gros com per intentar donar-li una 
solució el més plausible possible. 
Evolució de les adopcions 
Sortosament hi ha hagut una resposta positiva a l’enorme problema plantejat. No 
obstant, ha estat una reacció més ciutadana o associativa que institucional. La 
quantitat de persones que han pres consciència del problema ha possibilitat 
rebaixar, amb una certa mesura, la saturació de les gosseres i centres d’acollida. 
Aquestes són les dades a nivell de l’estat espanyol:   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Conviure amb una mascota 
74%l’animal fa feliç amb qui conviu 

31%    l’animal és més important que un amic 

76%    tracta a l’animal amb el mateix respecte que a la 

família 

 

Tinença d’animals de companyia 
43%    de la població té animals de companyia 

57%    no en tenen,  però només un 16% d’aquests 

manifesten que no en volen tenir. El 41% restant diu 

que no en poden tenir per manca d’espai, temps, ... 

 

Adopcions en els darrers 
anys 

2008   24%     

2010                   41%  

2012    45% 

2013  44% 

 



Aquest informa desconeix les dades en relació a Catalunya però els experts i els 
indicis ens diuen que deuen ser encara millors que les consignades a Espanya ja 
que s’admet que Catalunya és capdavantera en l’adopció de gossos i gats. De fet 
els motius concrets de les adopcions són prou aclaridors de la presa de consciència 
de la ciutadania i mostren, tanmateix, l’evolució de la seva predisposició a 
col·laborar: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Altres dades menors que no es contemplen al gràfic són: Més econòmic i millors 
condicions de l’animal. 
Per tant, com a factor positiu, cal esmentar que, gràcies a l’acció i actuació de les 
gosseres i protectores, la conscienciació ciutadana a ajudat a col·laborar en 
apaivagar el problema. 
Quin cost té el manteniment d’un gos en un centre d’acollida?. 
Les dades orientatives trobades en diversos informes situen aquest cost al voltant 
dels200€ al mes pel que fa a gossos. No obstant dades provinents de les 
protectores de l’entorn a Castellar situen aquesta xifra significativament força més 
per sota. I la dels gats és sensiblement inferior a les dels gossos. 
Tenen responsabilitat els ajuntaments en la recollida dels animals?. 
L’esmentada Llei de Protecció dels Animals confereix plenes responsabilitats als 
ajuntaments en la Recollida d’animals (article 16), Recuperació d’animals (article 
17), Acolliment d’animals (article 18) i Captura de gossos, gats i fures ensalvatgits 
(article 19). 
Així doncs, la llei obliga als ajuntaments a donar resposta a la problemàtica que 
comporta l’acollida, recollida i recuperació d’animals 
Situació actual a Castellar 
A Castellar del Vallès hi ha dues entitats que es dediquen a la defensa i protecció 
dels animals: Àggata i ADA. Per capacitat organitzativa, nombre de membres, 
actuacions, implantació i possibilitats econòmiques ADA té un pes cabdal pel que fa 
a assistència, recollida, esterilització, captura, transport, tinença, tramitació, 
denuncia, acollida, cerca i pagament de tot tipus de serveis relacionats sempre amb 
animals. Aquests serveis són, especialment, gats i gossos encara que no 
exclusivament. No obstant, darrerament la problemàtica s’ha centrat molt en els 
gats. 
La taula següent indica algunes dades rellevants relatives a gats a Castellar: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Motius de l’adopció any 2013 
Sensibilització amb el problema 24%     

Col·laborar amb la protectora             

25%  

Recomanacions  

 14% 

 

Dades d’interès relatives a gats abandonats, perduts o salvatges a Castellar del 
Vallès 

Captures d’ADA aproximades de gats per mes _______________________  més de 

13 

Colònies de gats(sense comptar urbanitzacions) ____________________       30 

Esterilitzacions d’ADA totals en gats_______________________________  més de 

250 

Cost en el 2014/15 per urgències veterinàries assumit per ADA ___________ 9.600€ 

Gats donats en adopció aquest any per ADA (sense comptar Caldes) ________ 48 

Població estimada de gats actual _________________________________ més de 

500 

Despesa mensual aproximada per alimentar colònies de gats ____________  2.000€ 

Motius de l’adopció any 2014 
Sensibilització amb el problema        

38%     

Col·laborar amb la protectora            

23%  

Recomanacions           

12% 

 



 
 
 
 
 
Per altra banda, aquesta entitat ha emès un colpidor informe, datat en el juliol del 
2015, on detalla la situació dels animals, especialment gats i gossos. Durant un 
llarg període de 10 anys manifesta presumptes irregularitats i denuncies en la 
recollida i acollida d’animals perduts o abandonats al carrer. 
Conclusions 
Atès que la crisi a fet que, en 5 anys, l’abandonament d’animals de companyia ha 
augmentat més d’un 30%. 
Atès que és indiscutible que la Llei de Protecció dels Animals ha significat un factor 
notable en l’increment dels animals en acollida. 
Atès la saturació de gosseres i protectores pels dos efectes descrits anteriorment. 
Atès que els estudis realitzats indiquen que és del tot aconsellable impulsar i 
fomentar la convivència amb mascotes pels efectes positius que tenen sobre les 
persones. 
Atès que cal esmentar com a factor positiu que, gràcies a l’acció i actuació de les 
gosseres i protectores, la conscienciació ciutadana a ajudat a col·laborar en 
apaivagar el problema. 
Atès que la llei obliga als ajuntaments (òbviament també al de Castellar) a donar 
resposta a la problemàtica que comporta l’acollida, recollida i recuperació d’animals. 
Atès que el centre d’acollida Caldes Animal ha manifestat que, des del mes de juny, 
ja no pot acollir més animals per saturació de les seves instal·lacions. 
Atès que cal evitar el perill i el patiment al que són sotmesos els animals 
abandonats. 
Atès que l’Associació ADA s’ha implicat en els darrers anys de manera notable. 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Creació d’un grup de treball amb l’objectiu d’estudiar la viabilitat d’un 
Centre d’acollida d’Animals a Castellar. 

a. Aquest grup de treball estarà format pels grups municipals i les 
entitats animalistes actives a Castellar. 

b. Aquest grup es formalitzarà a principis de desembre i tindrà una 
primera reunió abans d’acabar l’any. 

c. Aquest grup haurà de presentar unes conclusions com a molt tard 6 
mesos després de constituir-se. 

d. Entre les funcions que tindria aquest Centre hi hauria el de recollida, 
manteniment, reparació, esterilització, alimentació, control sanitari i 
adopció dels animals en acollida. 

SEGON.- Facilitar que el cos de policia local disposi d’agents especialitzats en 
atenció, gestió i coneixement en el tractament animal, per tal de poder realitzar la 
seva tasca en plenes garanties. 
TERCER.- Promoure campanyes de sensibilització i informació sobre els drets i els 
deures dels propietaris dels animals de companyia. 
QUART.- Involucrar els mitjans de comunicació municipals en les campanyes 
d’adopció que es duguin a terme per tal de afavorir els processos d’adopció 
respecte la compra d’animals. 
CINQUÈ.- Estudiar la viabilitat econòmica d’assumir part del cost de les adopcions 
d’animals per part de l’Ajuntament. 
SISÈ.- Millorar la gestió dels animals abandonats, investigant el seu origen i, si 
s’escau, endurint les sancions als infractors reincidents. 
SETÈ.- Sol·licitar a la regidoria pertinent un informe detallat sobre el destí dels 
gossos que l’Ajuntament manifesta haver recollit i acollit durant els darrers anys. 
VUITÈ.- Intensificar el control de xipat i registre dels animals 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
INTERVENCIONS 
Per ERC el Sr. Jose M Calaf defensa la moció, i diu: 
“En l’extens preàmbul de la moció que presentem hi constatem quatre dades que, 
d’una manera resumida, sintetitzem ara.  
- La primera dada constata que en els darrers 8 anys l’abandonem d’animals de 
companyia ha augmentat més d’un 30% degut, principalment a dos factors: 
L’aplicació de la Llei de Protecció dels Animals i la persistent crisi econòmica. El 
solapament dels dos factors ha portat a la saturació de bona part de gosseres i 
protectores. Curiosament els dos factors tenen un punt de partida coincident en el 
temps. El 2008. Any en que s’inicia la crisi econòmica i any que entra en aplicació la 
Llei de protecció dels animals. 
-La segona dada te a veure amb quin futur tenen els animals de companyia. La 
resposta te dues vessants: La legislació europea i l’aportació dels animals de 
companyia al benestar humà. Pel que fa al primer, el dia 5 de juliol del 2012, el 
Parlament Europeu publicà un informe en el que demana la creació d’una legislació 
europea per a garantir el benestar animal. L’Eurocambra ha aprovat un informe en 
el que es reclama un marc legislatiu comú, que asseguri el benestar dels animals 
en la Unió Europea. Els diputats han subratllat que cal introduir sancions contra els 
infractors, prohibir el sacrifici d’animals abandonats sense prescripció mèdica i 
regular la identificació i el registre de mascotes. La llei catalana de Protecció dels 
Animals sembla, doncs, ben orientada i no és per la via de l’eliminació dels drets 
dels animals que cal resoldre el difícil problema que tenen plantejat tots els 
Ajuntaments. 
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Pel que fa a la utilitat dels animals de companyia cal tornar a l’informe de la UAB ja 
esmentat os es diu que els animals de companyia tenen una gran importància per a 
la gent amb qui conviuen i aporten uns valors de relació molt beneficiosos. 
A la vista de les dades sembla del tot aconsellable impulsar i fomentar la 
convivència amb mascotes pels efectes positius que tenen sobre les persones. 
-La tercera dada fa referència a l’esmentada Llei de Protecció dels Animals ja que 
confereix plenes responsabilitats als ajuntaments en la Recollida d’animals (article 
16), Recuperació d’animals (article 17), Acolliment d’animals (article 18) i Captura 
de gossos, gats i fures ensalvatgits (article 19). Així doncs, la llei obliga als 
ajuntaments a donar resposta a la problemàtica que comporta l’acollida, recollida i 
recuperació d’animals 
-I la quarta dada té a veure amb la situació dels animals de companyia a Castellar 
del Vallès. Hi ha dues entitats que es dediquen a la defensa i protecció dels 
animals: Àggata i ADA. Per capacitat organitzativa, nombre de membres, 
actuacions, implantació i possibilitats econòmiques ADA té un pes cabdal pel que fa 
a assistència, recollida, esterilització, captura, transport, tinença, tramitació, 
denuncia, acollida, cerca i pagament de tot tipus de serveis relacionats sempre amb 
animals. Aquesta entitat ha emès un colpidor informe, datat en el juliol del 2015, 
on detalla la situació dels animals a Castellar. Especialment en relació als gats i 
gossos recollits i acollits. Durant un llarg període de 10 anys manifesta presumptes 
irregularitats i denuncies en la recollida i acollida d’animals perduts o abandonats al 
carrer. Irregularitats que, en alguns casos, es tradueixen en denuncies, resolucions 
i multes. La problemàtica s’ha portat al Síndic de Greuges i la seva tramitació i 
resolució va en paral·lel a la presentació d’aquesta moció. 
Per tant, la saturació de gosseres i protectores, la conveniència de la convivència 
entre animals de companyia i humans, la responsabilitat que la llei confereix a 
l’Ajuntament i les evidencies que en el passat no s’ha actuat prou adequadament 
ens porten a una conclusió conceptualment fàcil però de realització complexa i 
costosa. 
La nostra vocació no és la de instal·lar-nos exclusivament en la crítica o la 
desaprovació. Sempre que els altres partits i especialment l’equip de govern 
pretenguin arribar a acords ens trobaran disposats. Segurament que no sempre 
serà possible l’objectiu d’assolir l’acord però no per això deixarem d’intentar-ho. I, 
aquest cas, es un exemple més. Com ho va ser la moció de la connexió entre les 
poblacions de Castellar i Sant Feliu. L’Anglès a l’escola o la moció de transparència.  
En aquest cas, la coincidència amb l’equip de govern en que calia afrontar aquest 
delicat tema amb la màxima ambició i complicitat ens ha fet incorporar i modificar 
alguns aspectes de la moció original. Per nosaltres les actuacions en la millora de la 
gestió dels animals de companyia es prioritària abans que qualsevol altre 
consideració. 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès l’adopció dels següents 
acords: 

1. Creació d’un grup de treball amb l’objectiu d’estudiar la viabilitat d’un Centre 
d’acollida d’Animals a Castellar. 

a. Aquest grup de treball estarà format pels grups municipals i les 
entitats animalistes actives a Castellar. 

b. Aquest grup es formalitzarà a principis de desembre i tindrà una 
primera reunió abans d’acabar l’any. 

c. Aquest grup haurà de presentar unes conclusions com a molt tard 6 
mesos després de constituir-se. 

d. Entre les funcions que tindria aquest Centre hi hauria el de recollida, 
manteniment, reparació, esterilització, alimentació, control sanitari i 
adopció dels animals en acollida. 

2. Facilitar que el cos de policia local disposi d’agents especialitzats en atenció, 
gestió i coneixement en el tractament animal, per tal de poder realitzar la 
seva tasca en plenes garanties. 



3. Promoure campanyes de sensibilització i informació sobre els drets i els 
deures dels propietaris dels animals de companyia. 

4. Involucrar els mitjans de comunicació municipals en les campanyes 
d’adopció que es duguin a terme per tal de afavorir els processos d’adopció 
respecte la compra d’animals.  

5. Estudiar la viabilitat econòmica d’assumir part del cost de les adopcions 
d’animals per part de l’Ajuntament. 

6. Millorar la gestió dels animals abandonats, investigant el seu origen i, si 
s’escau, endurint les sancions als infractors reincidents.  

7. Sol·licitar a la regidoria pertinent un informe detallat sobre el destí dels 
gossos que l’Ajuntament manifesta haver recollit i acollit durant els darrers 
anys. 

8. Intensificar el control de xipat i registre dels animals” 
El Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC-CP, intervé tot dient que avanço que el 
nostre vot en aquest punt serà favorable per dos motius essencials. 
Per una banda, per la bona predisposició que ha tingut el grup municipal d’Esquerra 
Republicana a l’hora d’atendre i incorporar les nostres aportacions a la moció, que 
entenem que l’han millorat significativament. 
I d’altra banda, perquè el redactat final dels acords, ve a reforçar la línia de treball 
iniciada ja en l’anterior legislatura per part de la regidoria de Salut, amb la regidora 
Glòria Massagué al capdavant, en la qual s’ha buscat sempre la complicitat de les 
entitats animalistes i els professionals veterinaris, per tal de poder millorar les 
nostres polítiques i actuacions en matèria de salut animal. 
Així mateix, vull aprofitar la meva intervenció per avançar-los-hi, que properament 
portarem a aprovació d’aquest plenari, una nova ordenança de tinença d’animals, 
que juntament amb l’increment pressupostari previst per l’any vinent, ens haurà de 
permetre fer un salt qualitatiu en la nostra tasca en aquest àmbit.  
Fetes les intervencions es cedeix la paraula a la presidenta del grup ADA, Sra. 
Isabel Martinez, que ha sol·licitat intervenir en el Ple, i literalment diu: 
“En primer lugar, en nombre de ADA, agradecemos poder intervenir en este Pleno, 
siendo ésta la primera vez que lo hace una Asociación de Defensa de Animales en 
Castellar. También agradecemos a ERC la presentación de esta moción por plantear 
temas relacionados con los animales, lo mismo que antes en otros Plenos también 
planteó diversas cuestiones sobre animales el grupo de Convergència, a través de 
su portavoz Sra. Bea García 
En segundo lugar, nos vamos a referir a cada uno de los puntos incluidos en la 
moción: 

1. Centro de acogida de animales en Castellar 
a. Ada acepta formar parte de la Comisión que evalúe la conveniencia 

de la creación de un Centro de Acogida. 
b. Anticipamos que nuestra posición sólo será favorable a esa creación 

en la medida en la que se garanticen unas condiciones tan óptimas 
para los animales  como las que  tienen en este momento los que 
están acogidos por Caldes Animal. En este sentido proponemos una 
gestión compartida por Caldes Animal y ADA 

c. Queremos manifestar nuestra opinión totalmente favorable sobre los 
servicios de esta Protectora. Entendemos, sin embargo, que la 
actualidad hay un grave problema con los gatos abandonados, no así 
con los perros, al carecer de espacio suficiente dicha Protectora para 
albergar los más de 40 gatos que hay acogidos, siendo sólo 10 las 
plazas que tiene convenidas para gatos 

d. Al margen de la creación o no de una Protectora en Castellar, este 
Ayuntamiento debe dar respuesta inmediata al problema de donde 
deben ser llevados los gatos que se recogen en la calle, no siendo 
posible que dependamos del  favor que quiera hacer ninguna 
protectora.  



e. La Ley de Protección de Animales de Catalunya (art. 16.3) establece 
el deber de tener un centro de acogida de acogida de animales “con 
capacidad suficiente para el municipio”. En estos momentos el centro 
convenido carece de suficiente espacio, por lo que urge de manera 
inmediata un centro de acogida para gatos, al margen de la creación 
o no de una protectora en Castellar  

2. Respecto al segundo punto, “facilitar que el cuerpo de policía local disponga 
de agentes especializados. 

a. Ada ha venido exponiendo al Ayuntamiento, con anterioridad a este 
Pleno, la necesidad de creación de una Unidad de Protección Animal 
dentro de la Policia Local, como tienen otros municipios (p.e. Sant 
Cugat del Vallés) 

b. No pedimos agentes que solo tengan funciones relacionadas con los 
animales, sino que sólo determinados agentes con la formación 
necesaria en el tema, sean quienes asuman la gestión de estos 
temas, y se acabe con ciertas actitudes de rechazo hacia todo lo 
relativo a la protección de los animales 

c. Pedimos únicamente que se cumpla escrupulosamente con la Ley de 
Protección de Animales, más allá de la mera formalidad como es 
inspeccionar un balcón con un perro encerrado y expuesto al sol 
todos los días en pleno agosto y que a 42º se diga en el acta de 
inspección que todo está correcto porque el perro dispone de una 
caseta de plástico para protegerse del sol. Y dispone de un recipiente 
de agua para beber que a pleno sol podía estar hirviendo. El sentido 
común, no la estima irracional a ningún animal, indica que algo no se 
hace correctamente cuando en contadas ocasiones se llevan a cabo 
las inspecciones. 

3. Respecto a los puntos 3 y 4 de la moción también manifestamos nuestra 
plena conformidad 

4. Respecto al punto 5, viabilidad de que el Ayuntamiento asuma parte del 
coste de las adopciones, hacemos constar que, por ejemplo, hay municipios 
como Santa Perpetua que sí asumen gastos de adopción, favoreciendo un 
mayor número de adopciones 

5. En relación al punto 6, mejorar la gestión de los animales abandonados, 
investigando su origen, y endureciendo si cabe, las sanciones a los 
infractores reincidentes,  

a. creemos que nuevamente es necesario una mayor colaboración de la 
policía local.  

b. Y seguimos sin entender por qué ante casos de infracciones muy 
graves  se sigue sin proceder al decomiso de los animales, no solo 
abandonados, sino también maltratados, o cuyos dueños  incumplen 
de manera grave la Ley de Protección de Animales de Catalunya y la 
Ordenanza sobre Tenencia de animales (perros permanentemente 
atados, o que viven en balcones,  terrazas, y huertos  sin las 
condiciones higiénico-sanitarias, de bienestar y seguridad que exige 
la ley) 

c. Recordaremos el caso de un huerto cerca de Can Carner con más de 
12 perros en una situación lamentable. Después de meses, al 
parecer,  todo sigue en igual estado.  

d. El decomiso implica un coste de mantenimiento de los animales, y 
este Ayuntamiento debe aprobar con urgencia (porque al parecer no 
existe), una tasa que obligue a los dueños a pagar el mantenimiento 
de los animales decomisado, tal como prevé el art. 47 de la Ley de 
Protección de Animales de Catalunya (Decreto legislativo 2/2008) 

6. En relación al punto 7, solicitar a la regidoría pertinente un informe detallado 
sobre el destino de los perros que el Ayuntamiento manifiesta haber 
recogido durante los últimos años, también es una cuestión que hemos 



venido reclamando al Ayuntamiento desde la constitución de esta 
Asociación. 

a. A raíz de una denuncia a Seprona, pudimos saber que el 17 de junio 
de 2013, fecha del acta de inspección, Castellar sólo tenía 8 perros 
abandonados y ningún gato recogidos, que se encontraban en poder 
de la persona que hacía el servicio de recogida y acogida contratada 
por  el Ayuntamiento.  

b. Habiendo manifestado en diferente ocasiones este Ayuntamiento que 
cada año se recogían más de 100 perros y que aproximadamente la 
mitad de retornaban al adueño, nos gustaría saber donde fueron a 
parar todos los perros y gatos recogidos por la persona o empresa 
que antes de Caldes Animal tenía concesionado el servicio de 
recogida y acogida, desde hacía 10 años, teniendo en cuenta que no 
hacía ningún tipo de difusión de los animales recogidos y difícilmente 
podían ser adoptados. 

c. Queremos hacer constar, sin embargo, el cambio positivo en la 
gestión que se ha llevado en el Ayuntamiento, con la contratación de 
Caldes Animal para que hiciera la acogida de animales (perros y 
gatos) desde enero de 2014, y de recogida también por Caldes 
Animal desde abril de 2015, pero entendemos que es necesario una 
investigación y que se declare la responsabilidad de quien año tras 
año ha venido resolviendo el concurso de acogida y recogida de 
animales, a favor de una persona que no tenía ningún núcleo 
zoológico autorizado y que no podía acreditar el destino de los 
animales que recogía y acogía por carecer del  libro registro 
obligatorio, como también constató Seprona 

7. Respecto al control del xipado y registro de animales 
a. Volvemos a destacar la absoluta necesidad de que la polcía haga uso 

del lector de xip para averiguar si un animal abandonado tiene o no 
dueño, sin necesidad de hacer venir al servicio de recogida de 
Caldes. Esa función de la policía es habitual en otros muchos 
Municipios 

b. También queremos volver a incidir en el problema de muchos perros 
potencialmente peligrosos que hay en este pueblo sin xip ni registro, 
a pesar de ser conocidos los dueños en muchos casos. Da la 
impresión de que multar a determinadas personas es más 
problemático que dejar que incumplan la ley 

8. Tema colonias de gatos, no es objeto de la moción, sin embargo, no 
queremos dejar de manifestar que: 

a. Pienso: la comida la pagan las alimentadoras de su bolsillo, sin 
ninguna ayuda del ayuntamiento. En localidades como Caldes, el 
Ayuntamiento colabora en estos gastos 

b. Urgencias: de los gatos atropellados o heridos de la calle se hace 
cargo exclusivamente Ada Castellar, sin recibir ningún tipo de 
subvención o ayuda del Ayuntamiento, siendo más de 9.000 € el 
importe de facturas pagadas en año y medio,  y muchas veces no 
podemos hacer frente a las facturas que se generan sólo con los 
donativos de particulares que recibimos. En otras poblaciones, como 
Sabadell, el Ayuntamiento sí se hace cargo de algunos gastos 
veterinarios 

c. Refugio: Sigue sin estar acondicionado para albergar gatos en 
condiciones óptimas. Es preciso que se termine de crear los espacios 
para alojar a los gatos, y que no queden a la intemperie en el vallado 
construido por el Ayuntamiento.” 

VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 



10.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC SOBRE LA MODIFICACIÓ DEL 
ROM 
Que és el Reglament Orgànic Municipal (ROM)?. 
Tal i com disposa l’article 1 del títol preliminar, el Reglament Orgànic Municipal té 
per objecte regular l’organització i el règim de funcionament dels òrgans 
municipals, les normes procedimentals bàsiques i l’estatut dels membres de la 
Corporació. Aquest reglament, atès que va ser aprovat en el Ple 24 de febrer del 
2015 i publicat definitivament al BOPB el 22 de maig del 2015, té una aplicació 
recent i és en el mandat sorgit de les eleccions del 24 de maig del 2015 on s’aplica 
extensament i entra plenament en vigor.  
Novetats respecte a l’anterior ROM. 
La curta experiència en l’aplicació d’aquest ROM ens permet fer-ne algunes 
valoracions. I, en aquest sentit, alguns aspectes són altament positius i altres han 
demostrat que no són operatius. 
En relació als primers esmentem decididament tot l’article 93 relatiu al dret 
d’intervenció dels ciutadans i ciutadanes en les sessions. No només entenem que 
l’articulat possibilita la participació ciutadana sinó que observem que aquests 
ciutadans, en la curta experiència de l’aplicació, n’han fet un ús responsable i 
profitós. Les intervencions de la ciutadania han expressat opinions respectuoses 
sense evitar-ne la contundència i això ho valorem com una aportació valuosa al 
debat sorgit en els plens i que el complementa. 
En canvi no podem estar d’acord amb allò que disposa l’article 98. Especialment en 
els dos següents apartats: 

1. Quan una proposició i/o moció sigui votada pel Ple, no es podrà presentar 
una nova sobre el mateix tema durant el termini d'un any. 

2. La votació de les proposicions i mocions serà a la totalitat del seu text, no 
admetent-se votacions parcials, sense perjudici de la possibilitat de 
presentar esmenes de caràcter parcial que hauran de comptar amb la 
conformitat del grup proposant. 

No es pot presentar, en el termini d’un any, un tema ja debatut. 
No es exagerat qualificar la situació actual a Catalunya com de revolucionaria. I 
això ho admeten analistes de moltes diferents adscripcions. I això, cal admetre-ho, 
tan des del punt de vista nacional com social. I sigui quina sigui la nostra ideologia, 
posicionament o criteri cal convenir que ens n’hauríem d’alegrar tots plegats que la 
ciutadania es vulgui implicar activament en les decisions d’aquest país. Que es 
manifesti, que opini, que vulgui ser consultada, que s’informi, que protesti, que 
pressioni democràticament, son actituds que tots haurien de valorar positivament 
en un context democràtic i participatiu. 
Quan els camins empresos són col·lectivament tan incerts, quan els obstacles 
sorgeixen imprevisiblement, quan les voluntats s’afermen o s’alteren, quan les 
decisions poden ser tan canviants com  les circumstàncies que les motiven cal, més 
que mai, debatre les vegades que faci falta els temes que ens separen o sobre els 
quals mantenim discrepàncies. 
I els càrrecs polítics, com ha expressió democràtica de la diversitat social i com a 
exponents de les esperances col·lectives tenim l’obligació de confrontar opinions 
entre les diferents opcions polítiques i escoltar-nos tan com faci falta. 
Es per això que, el primer apartat esmentat anteriorment, és totalment il·lògic i 
irracional per dos motius. El primer perquè no te cap sentit que, en un moment de 
grans canvis socials i nacionals, no es pugui parlar d'un tema ja tractat fins al cap 
d'un any. Contradiu l'essència de la democràcia i delimita excessivament la nostra 
funció com a regidors. Es fàcilment comprensible que allò tractat fa dos mesos avui 
pot ser completament obsolet i superat per les circumstancies. Els demanem, 
senyors regidors, que no estalviem el debat. Encara que sigui desagradable, intens, 
contra oposat o inassumible. El debat sempre ens acostarà més que ens 
distanciarà. L’absència de debat ens portarà a radicalitzar les nostres posicions ja 
que no tindrem l’argumentari de l’oponent que permetria modelar el nostre propi 
raonament. 



 
No es poden votar separadament els diferents apartats de la moció. 
Aquest apartat sembla força inofensiu i, certament, en comparació amb l’anterior 
ho és. Però accentua els valors negatius de l’anterior. 
Pot passar que una mateixa moció presenti diversos apartats. I, també pot passar, 
que no tots els grups acceptin tots els apartats presentats. Malgrat les negociacions 
prèvies que hi poden haver es pot donar fàcilment el cas que una moció contingui 
apartats concrets inassumibles per determinats grups polítics. La conclusió és que, 
al no poder votar individualment els diferents apartats, es dona un “no” al conjunt. 
Amb l’agreujant que, els punts on hi havia acord, no es poden tornar a presentar. 
Les diferencies queden consolidades més enllà de les discrepàncies. Cosa que no es 
ho hauríem de permetre.  
Es clar que hi ha la possibilitat que, per cada tema, es presentin tantes mocions 
com apartats peticionaris hi hagi. Cosa que ens situa i ens endinsa en mecanismes 
burocràtics que només aporten feina als polítics i als funcionaris sense cap benefici 
per als interessos de qui hem de servir: el ciutadans 
Cal promoure el debat i facilitar els acords. 
En aquests moments tan convulsos i canviants necessitem acostar-nos en allò 
coincident i evitar l’enfrontament en allò que ens separa. 
Cal que compartim les avinences i discutim les diferencies en lloc d’evitar les 
avinences i incrementar les diferencies. 
Per això proposem eliminar el paràgraf:  
Quan una proposició i/o moció sigui votada pel Ple, no es podrà presentar una nova 
sobre el mateix tema durant el termini d'un any. 
I també proposem canviar el text: 
La votació de les proposicions i mocions serà a la totalitat del seu text, no 
admetent-se votacions parcials, sense perjudici de la possibilitat de presentar 
esmenes de caràcter parcial que hauran de comptar amb la conformitat del grup 
proposant. 
Pel següent: 
La votació de les proposicions i mocions podrà fer-se, si així es demana per 
qualsevol grup, a través de votacions parcials. Sense perjudici de la possibilitat de 
presentar esmenes de caràcter parcial que hauran de comptar amb la conformitat 
del grup proposant. 
El Ple té capacitat per canviar aquests dos paràgrafs de l’article 98?. 
Segons informe del secretari en funcions, tan la Llei de Regim Local (article 22.2,d) 
com la Llei Municipal i de Regim Local de Catalunya (article 52.2,d) manifesten 
expressament que el Ple te atribucions per aprovar i/o modificar el ROM. Afirma, 
conseqüentment, que les lleis de regim local (l’estatal i la catalana) així com el 
reglament d’organització, funcionament i regim jurídic dels ens locals parteixen de 
la idea i reconeixement de la facultat d’autoorganització àmplia que té l’Ajuntament 
per al compliment de les seves finalitats. Facultat que els tribunals han avalat 
àmpliament.  
Concretament en la disposició addicional 2 s’estableix la possibilitat de modificació 
del ROM: 
2. Es podran modificar aspectes puntuals del present reglament, sempre i quan 
sigui per majoria de dues terceres parts del número legal de membres de la 
corporació. 
 

Moció sobre la modificació parcial del ROM 
Atesa la necessitat de debatre constantment els importants esdeveniments que 
s’esdevenen i, previsiblement, s’esdevindran a Catalunya en els propers mesos i 
anys. 
Ates el ritme trepidant dels esdeveniments que es van succeint pot passar que allò 
votat i decidit fa uns dies quedi obsolet per nous esdeveniments i, per tant, es 
precisi de noves decisions, acords i votacions. 



Atès que els paràgrafs assenyalats contradiuen l'essència de la democràcia i 
delimiten excessivament la nostra funció com a regidors. 
Atès que el debat sempre ens acostarà més que ens distanciarà.  
Atès que l’absència de debat ens portarà a radicalitzar les nostres posicions ja que 
no tindrem l’argumentari de l’oponent que permetria modelar el nostre propi 
raonament. 
Atès que cal que compartim les avinences i discutim les diferencies en lloc 
d’evitar les avinences i incrementar les diferencies. 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès l’adopció dels següents 
ACORDS. 
PRIMER.- Eliminar integrament el paràgraf “Quan una proposició i/o moció sigui 
votada pel Ple, no es podrà presentar una nova sobre el mateix tema durant el 
termini d'un any.” Aquest apartat figura a l’Article 98.-Presentació de proposicions i 
mocions. 
SEGON.- En el mateix article modificar el paràgraf on diu “La votació de les 
proposicions i mocions serà a la totalitat del seu text, no admetent-se votacions 
parcials, sense perjudici de la possibilitat de presentar esmenes de caràcter parcial 
que hauran de comptar amb la conformitat del grup proposant. En el seu lloc es 
proposa “La votació de les proposicions i mocions podrà fer-se, si així es demana 
per qualsevol grup, a través de votacions parcials. Sense perjudici de la possibilitat 
de presentar esmenes de caràcter parcial que hauran de comptar amb la 
conformitat del grup proposant.”. 
TERCER.- Instar a l’Ajuntament de Castellar del Vallès a promoure tota mena de 
debats, conferencies, tertúlies i simpòsiums on hi puguin participar tots els 
posicionaments en relació al procés d’emancipació que viu Catalunya en les seves 
vessants nacional i social.  
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta  el Sr. Josep M Calaf, ERC, tot dient que la curta experiència 
en l’aplicació d’aquest ROM ens permet fer-ne algunes valoracions. I, en aquest 
sentit, alguns aspectes són altament positius i altres han demostrat que no ho són 
tant. 
En relació als primers esmentem decididament tot l’article 93 relatiu al dret 
d’intervenció dels ciutadans i ciutadanes en les sessions. No només entenem que 
l’articulat possibilita la participació ciutadana sinó que observem que aquests 
ciutadans, en la curta experiència de l’aplicació, n’han fet un ús responsable i 
profitós. Les intervencions de la ciutadania han expressat opinions respectuoses 
sense evitar-ne la contundència i això ho valorem com una aportació valuosa al 
debat sorgit en els plens i que el complementa. 
En canvi no podem estar d’acord amb allò que disposa l’article 98. Especialment en 
els dos següents apartats: 

• Quan una proposició i/o moció sigui votada pel Ple, no es podrà presentar 
una nova sobre el mateix tema durant el termini d'un any. 

• La votació de les proposicions i mocions serà a la totalitat del seu text, no 
admetent-se votacions parcials, sense perjudici de la possibilitat de 
presentar esmenes de caràcter parcial que hauran de comptar amb la 
conformitat del grup proposant. 

Potser en altres èpoques i en altres moments històrics la nostra posició hauria estat 
més relativa en relació a aquest article. Però en la situació nacional i social que està 
vivint Catalunya creiem que és molt poc adequat limitar o eliminar el debat 
d’objectius, l’exposició d’arguments o el contrast d’idees.  
En la situació que viu Catalunya, que podríem qualificar de revolucionaria, els 
acords majoritaris poden necessitar revisions constants. Allò que avui sembla el 
més adequat es pot convertir demà en el més inadequat. 
Els camins empresos per una majoria del Parlament de Catalunya són legítims, 
democràtics i clars però les traves, els obstacles i les parets que l’Estat hi posarà 
els poden convertir en incerts provocant que les voluntats s’afermin o s’alterin 



constantment. Les decisions poden ser tan canviants com  les circumstàncies que 
les motiven. 
I els càrrecs polítics, entre ells els regidor, com ha expressió democràtica de la 
diversitat social i com a exponents de les esperances col·lectives tenim l’obligació 
de confrontar opinions entre les diferents opcions polítiques i escoltar-nos tan com 
faci falta. 
Es per això que, el primer apartat esmentat anteriorment, és totalment il·lògic i 
irracional per dos motius. El primer perquè no te cap sentit que, en un moment de 
grans canvis socials i nacionals, no es pugui parlar d'un tema ja tractat fins al cap 
d'un any. Contradiu l'essència de la democràcia i delimita excessivament la nostra 
funció com a regidors. Es fàcilment comprensible que allò tractat fa dos mesos avui 
pot ser completament obsolet i superat per les circumstancies. Els demanem, 
senyors regidors, que no estalviem el debat. Encara que sigui desagradable, intens, 
contra oposat o inassumible. El debat sempre ens acostarà més que ens 
distanciarà. Per contra l’absència de debat ens portarà a radicalitzar les nostres 
posicions ja que no tindrem l’argumentari de l’oponent que permetria modelar el 
nostre propi raonament. 
Es del tot previsible que els aconteixements futurs faran més imprescindible que 
mai el diàleg, la tolerància, la comprensió i la implicació. Tot això no ho 
aconseguirem defugin el debat. 
El segon apartat sembla força inofensiu i, certament, en comparació amb l’anterior 
ho és. Però accentua els valors negatius de l’anterior. 
Pot passar que una mateixa moció presenti diversos apartats. I, també pot passar, 
que no tots els grups acceptin tots els apartats presentats. Malgrat les negociacions 
prèvies que hi poden haver es pot donar fàcilment el cas que una moció contingui 
apartats concrets inassumibles per determinats grups polítics. La conclusió és que, 
al no poder votar individualment els diferents apartats, es dona un “no” al conjunt. 
Amb l’agreujant que, els punts on hi havia acord, no es poden tornar a presentar. 
Les diferencies queden consolidades més enllà de les discrepàncies. Cosa que no es 
ho hauríem de permetre.  
En aquests moments tan convulsos i canviants necessitem acostar-nos en allò 
coincident i evitar l’enfrontament en allò que ens separa. 
Cal que compartim les avinences i discutim les diferencies en lloc d’evitar les 
avinences i incrementar les diferencies. 
Per això proposem eliminar el paràgraf:  
Quan una proposició i/o moció sigui votada pel Ple, no es podrà presentar una nova 
sobre el mateix tema durant el termini d'un any. 
I també proposem canviar el text: 
La votació de les proposicions i mocions serà a la totalitat del seu text, no 
admetent-se votacions parcials, sense perjudici de la possibilitat de presentar 
esmenes de caràcter parcial que hauran de comptar amb la conformitat del grup 
proposant. 
Pel següent: 
La votació de les proposicions i mocions podrà fer-se, si així es demana per 
qualsevol grup, a través de votacions parcials. Sense perjudici de la possibilitat de 
presentar esmenes de caràcter parcial que hauran de comptar amb la conformitat 
del grup proposant. 
I per acabar dir esmentar que en comissió informativa sens va dir que hi havia 
alguns punts que no es podien  votar directament en el Ple i que per tant s’havia 
d’iniciar un tràmit, entenem que això és així, entenem que quan es vota una moció, 
si s’aprova, es dona curs a la burocràcia que origina la moció. Així doncs entenem 
que votar aquesta moció implica emprendre un camí en el sentit de reformar-ho. 
Intervé el Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC-CP, tot dient que  la primera 
impressió després de llegir la moció, és que l’autor no té entre les seves virtuts la 
capacitat de síntesi, cinc folis per justificar un parell de petits temes. De vegades 
aquesta circumstancia prové de la mateix necessitat  que té l’autor d’auto 
convenciment. 



Bé està que ens digui que és un ROM, segur que alguns estaran agraïts, poder no 
tant necessari que ens recordi que el ple municipal és l’òrgan competent per 
modificar les reglamentacions fruit d’un acord de ple. Es el que passa amb tots  els 
acords de Ple, que es poden modificar sempre per un altre acord de Ple. 
Després d’aquest pretès rigor jurídic, marxa, canvia de tema i d’argumentació, i 
després ja arriba a arguments d’aquest nivell que després de la curta experiència ja 
s’ha demostrat que no són operatius, que és totalment il·lògic i irracional, que 
contradiu  l’essència de la democràcia, accentua els valors negatius. Sembla mes 
propis d’un cert  desconeixemt i d’un cert dogmatisme que no d’un anàlisis fred i 
racional. 
Després, és clar, penses que la modificació del ROM no deixa de ser una altre 
excusa al servei del monotema. Sense aquesta circumstancia és difícil entendre la 
definició de situació revolucionaria que està vivint el nostre país (no cal més que 
sortir al carrer per comprovar-lo) com argument suprem per modificar l’article d’un 
reglament. 
El ROM és com la nostra constitució municipal i per tant la seva modificació té un 
tractament diferencial. De fet és l’únic document que per la seva modificació 
requereix una majoria qualificada superior a la majoria absoluta ( en el nostra cas 
els 2/3). Recordar que l’anterior versió del ROM només es poda aprovar per 
unanimitat. 
Intentant fer canvis via moció no forma part de la pràctica garantista,  del que 
vostès, més partidaris del superlatius, dirien essència de la democràcia. 
De fet, el ROM actual va ser fruït d’un llarg procés en ponència i en comissió, amb 
la participació del tècnics municipals i els representats del tots els grups municipals 
i acordat amb un alt nivell de consens, crec recordar que la votació definitiva del 
text va tenir 19 vots a favor dels 21 que formaven part del consistori. 
Els dos temes que proposa modificar el grup d’ERC van ser fruit de debat i d’acord, 
per tal de millorar una pràctica anterior que consideràvem tots que era il·lògica i 
irracional i per tant millorable. 
Les causes per les quals es va decidir la no votació parcial de les mocions té una 
raó bàsicament garantista, és garantir en tot moment el control sobre la moció per 
part del grup proposant, la votació parcial, si el grup majoritari de l’Ajuntament 
vota d’una forma   diferenciada el punts d’un grup minoritari, pot acabant 
desvirtuant el contingut de la moció, i  pot significar i anar en contra de les 
intencions del proposant. El control per part del grup minoritari o del grup que 
presenta el text, crec que es imprescindible tenir-lo en compte. En el redactat 
actual, els grups poden  via esmena formal, o “ in voce”, modificar la moció fins el 
mateix moment de la votació. 
L’altra tema que proposen que és  la supressió de terminis per presentar una moció 
ja debatuda, és va establir precisament per evitar trobar-nos amb la mateixa moció 
de cada Ple. La independència no arribarà més despresa, per debatre cada Ple la 
nostra adscripció o no, a una entitat municipalista, per senyalar un tema entre les 
desenes que podrien ser considerats. 
En qualsevol cas el Sr. Calaf trobarà la forma de mantenir el tema vigent. 
Tenim un ROM jove, fruit d’un llarg procés de reflexió, discussió i consens. Deixem-
lo assentar-se, l’hem de treure tot el potencial abans de qüestionar la seva lògica i 
al seva racionalitat. 
El nostre vot suposo que ha quedat clar, serà contrari. 
Per Decidim Castellar la Sra. Elisenda Alamany diu que vagi d’entrada que la 
nostra votació en aquest punt serà la d’un sí “intranquil”. I ens expliquem. Votar 
per part certes coses, per experiència, sovint duu al no-res. Recordem que els 
acords d’aquest plenari no són vinculants. Si d’entrada els acords globals no ho 
són, ho podran ser en la seva part. Pensem que la ciutadania cal que sàpiga el 
nostre posicionament respecte diversos temes i aigualir els acords perquè després 
no s’acabi fent res, ho trobem una estafa a llarg termini. Sabem que aquesta 
modificació parteix de la bona fe per arribar a acords, però si amb el diàleg no s’hi 
arriba, creiem que la gent ha de ser franca i valenta a l’hora d’expressar en veu alta 



per què s’hi està o no s’hi està d’acord. Aquest fet pot obrir una deriva perillosa per 
a acords a curt termini i ineficàcia a llarg termini. En tot cas, nosaltres no en farem 
cap ús a l’hora de proposar les nostres mocions a la resta, ja que entenem que el 
dret a modificació mitjançant un debat sempre ha estat possible. El nostra vot serà 
a favor. 
Per CDC la Sra. Bea García,  intervé dient que creiem que el Ple municipal és 
l’espai de debat per excel·lència del municipi, per tant debatre un tema tantes 
vegades com calgui no ens sembla, d’entrada, malament, ja sigui perquè el tema 
és d’actualitat, o per la seva idoneïtat. No acabem de compartir el tema del 
fraccionament i votar per parts les mocions, perquè com deia la regidora de 
Decidim, acaba desvirtuant el resultat dels acords. Malgrat això, és un recurs de la 
democràcia i per tant si els grups ho volen fer servir en algun moment, no ens 
semblaria malament. Per tant el nostre vot serà a favor.  
S’obra un torn de replica amb el Sr. Josep M Calaf,  ERC, que agraeix 
l’assessorament psicològic del Sr. Pepe González, i dient que lamento no estar a la 
seva alçada, necessitem temps per aprendre.  
Dir també que sobre una de les propostes que fem, sempre queda a mans del grup 
proposant, si es pot o no, fer una votació parcial, és a dir el grup proposant sabrà si 
allò pot quedar desvirtuat o no, suposo que en funció de la moció pot ser que si, 
que passi això, i després, el grup proposant pot dir que no interessa i que es vota el 
conjunt. I si la moció es compatible i cada un dels apartats sigui com prou 
independent com perquè és pugui votar, no es desvirtuaria el seu contingut.. 
El Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC-CP, intervé tot dient que resta al seu 
servei, per ajudar-lo en el que calgui. 
També dir a la portaveu de CDC que va votar aquesta proposta ara ja fa un any, i 
que dels dinou  vots que he fet menció de recolzament, un era el seu. 
Per CDC la Sra. Bea Garcia,  diu que no cal  que passi un any perquè hi hagi un 
canvi en un vot, per tant això reafirma la posició de que està be debatre les coses 
quan convé. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:       DEU  (10) dels regidors de ERC, Decidim i CDC 
Vots en contra:   ONZE (11) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP,  
Abstencions :      CAP 
 
11.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC SOBRE DESPLEGAMENT DE LA 
LLEI DE CATALUNYA 11/2014. 
11.- ATÈS que fa un any el Parlament de Catalunya va aprovar la Llei 11/2014, del 
10 d’octubre per a garantir els drets de lesbianes, gais, bisexuals, trangèneres i 
intersexuals i per a eradicar la homofòbia, la bifóbia i la transfòbia. Una llei pionera 
a Catalunya i a l’Estat, aprovada amb un ampli suport parlamentari i del teixit 
associatiu. 
ATÈS que la Llei en l’article 3.4 del seu Títol Preliminar estableix que “La Generalitat  
els ens locals han de garantir el compliment d’aquesta llei i promoure les condicions 
per a fer-la plenament efectiva en els àmbits competencials respectius”, 
ATÈS que la disposició final primera de la llei estableix que “el Govern, en l’àmbit 
de les seves competències, ha de dictar en el termini d’un any a comptar de 
l’aprovació d’aquesta llei les disposicions reglamentàries que siguin necessàries per 
a aplicar-la i desplegar-la. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent  
ACORD: 
Que l’Ajuntament de Castellar del Vallès,  realitzi una sèrie de mesures, 
accions, protocols i actuacions per tal de garantir el desplegament de la Llei contra 
la LGTBfòbia a Castellar del Vallès i afavorir-ne el seu compliment. 
 
INTERVENCIONS 



El Sr. Rafa Homet,  d’ERC explica el contingut de la moció i diu, que des d’ERC 
refermem el nostre compromís per construir un nou país just i amb igualtat 
d’oportunitats per a tothom. Un nou país respectuós amb la diversitat sexual i lliure 
d’homofòbia. Un país on el dret d’estimar com vulguem i el de constituir una família 
formi part del seu ADN. 
Per això és molt important que en els propers mesos es completi es desplegament 
de la Llei contra la LGTBfòbia, donant-la a conèixer arreu del territori, dictant els 
reglament i disposant els recursos  econòmics necessaris per tal de garantir la seva 
aplicació. Una tasca a la que s’han de sumar els ajuntaments. També cal esperar 
que el canvi polític que s’ha produït al País Valencià i a les Illes, on el PP ha perdut 
la seva hegemonia desprès de molts anys, impliqui un avenç pel que fa a les 
politiques adreçades al col·lectiu LBTB. 
Hem d’avançar en el procés constituent d’un nou estat on la defensa de la 
diversitat, la igualtat de drets i la lluita contra la homofòbia siguin un dels seus 
pilars fonamentals. 
La Sra. Pepa Martinez, Som de Castellar-PSC, diu tot i que fa 25 anys que la 
organització mundial de la salut va deixar de considerar la homosexualitat com un 
trastorn mental curable, la va eliminar de la llista de malalties. La lluita pels drets 
humans legals i civil dels homosexuals i transsexuals és plenament vigent. La 
homofòbia no s’ha eradicat i continua manifestant-se en àmbits com el laboral, 
escolar, el públic, sanitari, el religiós, entre altres. En molts països del nom se 
segueix considerant la homosexualitat com un fet delictiu i és condemna a la 
repressió, la presó i fins i tot la pena de mort. A Espanya i a Catalunya alguns dels 
grans avanços de la lluita del col·lectiu de les persones lesbianes, gais, bisexuals,  
transsexuals, han vingut de la mà del govern socialista. El matrimoni entre 
persones del mateix sexe, al 2005, la modificació de la normativa que impedia la 
donació de sang als homosexuals, també en el 2005, i el reconeixement 
institucional del dia internacional contra la homofòbia i la transfobia al 2009. 
A dia d’avui el col·lectiu LGTB continua patint discriminacions per raons d’odi, per la 
orientació sexual i la identitat de gènere al nostre país. Els socialistes catalans 
treballarem i col·laborarem activament per mantenir els drets socials i cívics 
aconseguits per aquest col·lectiu i també per recuperar tot allò que la dreta els ha 
fet perdre per raons ideològiques; no volem deixar de recordar i agrair la feina de 
tots els homes i de totes les dones que han lluitat, treballat, lluiten i treballen per 
acabar amb la homofòbia i la transfòbia. 
Treballarem per garantir els drets de lesbianes, gais, bisexuals, trangeneres, 
intersexuals i per eradicar la hemofòbia, la bifobia i la trasnfobia a Castellar. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
Pel que fa a la següent moció, en junta de portaveus s’ha decidit de canviar l’ordre 
de procedir, i i en lloc que els membres de la PAH intervinguin després del debat 
que fessin els grups, intervindran ara d’inici, llegint per un representant, el text de 
la moció. 
 
12.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS: CDC, DECIDIM CASTELLAR, ERC I 
SOM DE CASTELLAR PER EXIGIR UNA NOVA LLEI REGULADORA DEL DRET A 
L’HABITATGE 

Exposició de motius 
I 

L’actual crisis econòmica i l’augment de l’atur ha impactat de manera dramàtica en 
la vida de milers de persones que degut a les dificultats econòmiques 
sobrevingudes no poden cobrir les seves necessitats més bàsiques. Aquesta situació 
ha provocat que moltes famílies no puguin fer front a les quotes hipotecàries o de 
lloguer del seu habitatge habitual.  
Això s’ha traduït en milers de desnonaments a tot l’Estat espanyol i que milers de 
persones hagin vist vulnerat el seu dret a un habitatge digne, havent d’afrontar 



situacions de gran vulnerabilitat, precarietat extrema, pobresa i exclusió social, 
econòmica i residencial. 
Segons dades del Consell General del Poder Judicial, des del 2007 fins el primer 
trimestre del 2015 s’han produït a l’Estat espanyol 624.690 execucions 
hipotecaries, 8.178 en el primer trimestre de 2015. A aquestes alarmants xifres cal 
afegir l’augment de les dificultats per fer front al pagament del lloguer que cada 
vegada afecta a més persones. El CGPJ ha comptabilitzat la preocupant xifra de 
397.954 desnonaments des de l’inici de la crisi al 2007 fins el primer trimestre de 
2015 i només en el primer trimestre de 2015 s’han executat 9.917 desnonaments. 
Ens trobem davant d’una situació d’emergència i vulnerabilitat habitacional que 
s’incrementa per l’existència d’un mercat de lloguer escàs, car i especulatiu i per la 
manca d’un parc públic d’habitatges socials que representa menys d’un 2% de 
l’habitatge construït. Aquesta situació constitueix una anomalia en el context 
europeu. A més, com denuncia l’informe “Emergència habitacional a l’Estat 
espanyol”, elaborat per l’Observatori DESC i la Plataforma dAfectats per la 
Hipoteca, aquesta situació empitjora pel fet de que l’Estat espanyol és el país 
d’Europa amb més habitatge buit, un 13,7% del parc total (3 milions i mig de pisos 
buits segons el cens estatal d’habitatge de 2011). 
El context descrit de vulnerabilitat i emergència en que es troben gran part de la 
població s’està traduint també en un significatiu augment de les ocupacions 
d’habitatge. Una forma de fer efectiu el dret a l’habitatge que augmenta el grau de 
vulnerabilitat social de qui s’ha vist obligat a aquesta forma d’accés a l’habitatge. 
També resulta alarmant l’increment de persones afectades per la pobresa 
energètica, entesa com la dificultat per poder fer front al pagament de factures dels 
subministres bàsics d’electricitat, aigua i gas. Els preus d’accés i consum d’aquests 
subministres, que han crescut de forma exponencial, s’han tornat inassequibles per 
una part important de la ciutadania.  
Aquesta situació d’emergència social que pateixen les persones en situació de 
vulnerabilitat contrasta de forma aclaparadora amb els ingents beneficis obtinguts 
per les entitats financeres i les empreses subministradores. 

II 
La Declaració Universal de Drets Humans (article 25) i el Pacte Internacional dels 
Drets Econòmics, Socials i Culturals (article 11) estableix “el dret de tota persona a 
un nivell de vida adequat per a sí mateixa i la seva família, incloent l’alimentació, 
vestit i habitatge adients, i a una millora continuada de les condicions d’existència. 
Els Estats prendran mesures apropiades per assegurar l’efectivitat d’aquest dret...”. 
En el marc jurídic nacional, l’article 47 CE estableix el dret a un habitatge digne i 
adequat així com el deure dels poders públics de promoure les condicions 
necessàries i les normes pertinents per fer efectiu aquest dret, i l’article 33 declara 
la funció social de l’habitatge. 
L’article 267 del Tractat de la Unió Europea declara la primacia del Dret Comunitari 
(STJUE 9/3/1978, Assumpte 106/77 cas Simmenthal) que desplaça al Dret Nacional 
(art. 93 CE, cessió competències en relació a l’art. 96 CE, els tractats internacionals 
celebrats formaran part de l’ordenament intern). 
En relació al que s’ha exposat amb anterioritat i concretant en l’àmbit que ens 
ocupa, la regulació del procediment d’execució hipotecaria en l’actual Llei 
d’Enjudiciament Civil infringeix la normativa comunitària. Aquesta legislació és, per 
tant, il·legal al ser d’obligat compliment pel jutge nacional, i pateix d’un vici radical 
que determina la seva nul·litat de ple dret. En aquest sentit s’han manifestat 
reiteradament diferents sentències del Tribunal de Justícia del Unió Europea (Cas 
Aziz, cas Sanchez Morcillo i cas Monika Kusionova). 
El passat mes de juliol de 2014 es va presentar a Catalunya una Iniciativa 
Legislativa Popular (ILP) promoguda per la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca, 
l’Aliança contra la Pobresa Energètica i l’Observatori DESC, recollint així un clamor 
de la ciutadania preocupada per la situació alarmant d’emergència habitacional. 
Aquesta ILP és avui una realitat. El passat 29 de juliol de 2015, el Parlament de 
Catalunya va aprovar la Llei 24/2015 de mesures urgents per fer front a 



l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la pobresa energètica. Aquesta victòria a 
l’àmbit autonòmic demostra que fer efectiu el dret a l’habitatge és una qüestió 
merament de voluntat política. 
Davant de les properes eleccions generals, la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca 
ha fet pública una sèrie de mesures de mínims que considera necessari i 
imprescindible incloure en una futura Llei reguladora del Dret a l’Habitatge. 
Aquestes mesures impliquen reformes profundes i valentes però alhora factibles, ja 
que en la seva majoria estan recollides a la Llei 24/2015 aprovada a Catalunya.  
La situació anteriorment descrita aconsella l’aprovació de la present moció. 
EL PLE DE L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS DÓNA SUPORT A LES 
PROPOSTES PRESENTADES PER LA PLATAFORMA D’AFECTATS PER LA HIPOTECA I 
CONSIDERA NECESSARI INCLOURE LES SEGÜENTS MESURES en una Llei 
reguladora del Dret a l’Habitatge: 

1. Mesures de segona oportunitat 
• Dació en pagament retroactiu i condonació del deute (modificació de la Llei 

Hipotecaria i la Llei d’Enjudiciament Civil).  
• Eliminació automàtica per part de les entitats bancàries i sense prèvia petició 

del titular de les clàusules declarades abusives per les Sentències del 
Tribunal Superior de Justícia de la Unió Europea. 

• No es podrà executar l’habitatge únic i habitual tant dels titulars com dels 
avaladors per exigir la seva responsabilitat, amb la finalitat de considerar 
l’habitatge habitual com un bé inembargable.  

• Eliminació de tots els requisits restrictius per accedir a la moratòria de 
desnonaments i al Codi de Guindos, excepte habitatge habitual, deutor/a de 
bona fe i carència de recursos.  

2. Lloguer digne 
• La regulació del lloguer en favor de la part més dèbil dels contractes 

d’arrendament: els inquilins. Introduir mecanismes de seguretat en la 
tinença, estabilitat en la renta i allargant el termini mínim de duració del 
lloguer, com a mínim fins els 5 anys. Quan l’arrendatari pertanyi a un 
col·lectiu especialment vulnerable es produirà una pròrroga automàtica del 
contracte de lloguer si així ho manifesta, que serà obligat quan l’arrendador 
sigui un banc o un gran propietari d’habitatges. 

3. Habitatge garantit 
• Les entitats bancàries garantiran un lloguer social per a les persones 

deutores de bona fe i les seves unitats familiars que, havent cedit el seu 
habitatge únic i habitual en dació en pagament no disposin d’alternativa 
habitacional. 

• Els grans tenidors d’habitatge, especialment les entitats financeres i filials 
immobiliàries, fons voltors, entitats de gestió d’actius (incloent els 
procedents de la reestructuració bancària i entitats immobiliàries), 
garantiran un lloguer social per les persones i unitats familiars en situació de 
vulnerabilitat que no poden fer front al pagament del seu habitatge i no 
disposin d’alternativa habitacional.    

• Les persones i unitats familiars en situació de vulnerabilitat que no puguin 
fer front al pagament del lloguer dels seus habitatges obtindran ajudes que 
els garanteixin evitar el desnonament. 

• En cap cas es podrà realitzar el desnonament o desallotjament de persones 
en situació de vulnerabilitat, ja sigui per impagament de lloguer o ocupació 
en precari motivada per la manca d’habitatge, sense que l’administració 
competent garanteixi un reallotjament adequat. 

• En el cas que es dugui a terme el lloguer social en un habitatge diferent al 
que resideix la persona o família en situació de vulnerabilitat, aquest 
reallotjament es produirà a la zona on aquestes tinguin les seves xarxes 
vitals i socials. 

• Creació d’un parc públic d’habitatges a través de la mobilització de pisos 
buits en mans d’entitats financeres i filials immobiliàries, fons voltors, 



entitats de gestió d’actius (incloent els procedents de la reestructuració 
bancària i entitats immobiliàries). L’administració regularà per Llei els 
mecanismes que possibilitin aquesta mobilització. 

• En totes aquestes mesures, el preu a pagar en concepte de lloguer social no 
superarà el 30% dels ingressos de la unitat familiar, incloses les despeses 
dels subministres, d’acord amb els estàndards de Nacions Unides, sempre i 
quan els ingressos familiars superin el salari mínim professional de 648.60€, 
en cas contrari el preu a pagar en concepte de lloguer serà del 10% dels 
ingressos i el pagament dels subministres seran assumits per les empreses 
subministradores (veure punt següent). 

4. Subministraments bàsics 
• Impedir els talls de subministres bàsics d’aigua, llum i gas de les persones i 

unitats familiars en situació de vulnerabilitat. 
• El pagament dels subministraments bàsics per les famílies en aquesta 

situació es farà d’acord a la capacitat adquisitiva de la unitat familiar, 
sempre respectant els estàndards de Nacions Unides. 

• Els costos associats a garantir aquest dret i el deute acumulat que no pugui 
ser cobert per les persones o unitats familiars vulnerables seran assumits 
per les empreses subministradores. 

5. Creació d’un observatori de l’habitatge 
Aquest observatori estaria format per representants de les institucions i de la 
societat civil. Aquest observatori serà l’encarregat d’investigar i analitzar la situació 
de l’habitatge a Espanya. Entre les seves funcions estarien fer censos periòdics 
d’habitatges buits, fer el seguiment de les polítiques públiques, elaborar informes; 
comptaria amb capacitats no només consultives sinó també de control, seguiment, 
denuncia, executives i de proposta legislativa. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Glòria Massagué, Som de Castellar-PSC-, diu que tal i com diu l’exposició 
de motius ens trobem davant d’una situació d’emergència i vulnerabilitat. 
A més les previsions que es van fer a l’ inici d’aquest any 2015 són totalment 
contraries a la realitat, ja que els desnonaments, tant per hipoteca com per lloguer 
han anat augmentant al llarg d’aquest any. 
Com diu l’informe del observatori DESC , es té la concepció de l’habitatge com un 
bé d’inversió abans que un bé cridat a resoldre les necessitats de la població. 
Estem incomplint pràcticament totes les normatives , amb el que això comporta. 
Precarietat en la salubritat,  també en la salut psicològica, amb més depressions i 
trastorns mentals que mai,  infants amb un baix rendiment escolar per no tenir 
unes condicions d’habitatge digne. Etc,etc. 
La justícia europea ja va dictaminar que la normativa espanyola no respectava els 
drets dels consumidors i sense anar gaire lluny el passat 29 d’octubre va tornar a 
manifestar que tampoc s’està complint la normativa transitòria aprovada, el maig 
de 2013. 
Ara més que mai és necessària una llei que reguli aquest àmbit, i que posi tot el 
seu èmfasi en que l’ habitatge  digne  és una necessitat bàsica. 
La normativa 24/2015 i ho hem de dir aconseguida gràcies a les pressions 
principalment de la PAH, ja contempla alguna de les propostes d’aquesta moció, 
però cal recordar que el títol de l ’esmentada llei diu “Mesures urgents per afrontar 
l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la pobresa energètica” 
Recalco, Mesures urgents, i està molt bé per pal·liar la situació del moment, però 
ara ens cal una llei ben estructurada, no només amb les mesures d’urgència. 
I ens cal, precisament per això perquè aquesta situació d’emergència i precarietat 
no es torni a repetir. 
Una llei integral, planificada, analitzada, treballada amb totes les parts implicades , 
incloent les empreses de subministres,  reguladora amb la realitat social i que es 
pugui avaluar. 



També caldria dotar-la de recursos econòmics, humans, socials, educatius, 
administratius , de responsabilitat social corporativa , recursos jurídics, i molt 
important donar recolzament als ajuntaments, principalment als serveis socials 
municipals , que en l’actualitat és  sobre qui recau el pes.  
Evidentment és una tasca que ens toca i ens  pertoca, que fem i seguirem fent 
perquè creiem en la justícia social.  
Però aquesta (la 24/2015) és una normativa aprovada per estaments superiors, en 
aquest cas la Generalitat, que  no ha comptat amb els municipis per la seva 
elaboració , però sí que deixa en les nostres mans pràcticament tota la 
responsabilitat, cosa que implica molta més gestió i burocràcia  i no s’ha dotat  de 
recursos ni econòmics ni humans. 
Per tant  amb una nova llei reguladora de l’habitatge, que és el que es demanem en 
aquesta moció,  en la que tots els actors implicats i a tots els nivells en formin part 
, on es prengui consciència i s’actuï, la situació d’emergència s’anirà transformant i 
es prendrà consciencia que l’habitatge és una  necessitat fonamental que s’ha de 
desenvolupar com un dret propi de les persones. 
Penso que ja és un pas molt important , pel que fa al nostre municipi que tots els 
grups que formem part del consistori, recolzem aquesta moció. 
Intervé el Sr. Josep M Calaf, per ERC, i em primer lloc agraeix a la PAH la 
intervenció d’avui i especialment la feina de sempre; sense ells, la situació seria 
molt més greu de la que ja és. 
Nosaltres donarem suport a aquesta moció relativa a una nova llei reguladora del 
dret a l’habitatge. Es un cas de pura justícia social amb l’afegit que el 
republicanisme sempre porta implícit en el seu ADN la defensa del més dèbil.  
Voldríem, però, afegir uns dades que són interesants de tenir en compte. Les dades 
que es presenten en la moció fan referencia a l’àmbit estatal i són, efectivament, 
alarmants. Però si ens fixem en les dades relatives a Catalunya la situació es 
encara més preocupant. 
Un estudi del Cercle Català de Negocis informa que Catalunya concentra el 31,01% 
dels desnonaments i de les execucions hipotecàries de tot l’Estat espanyol (2008-
2014) malgrat representar només el 16,03% de la població. La pressió de la gran 
banca espanyola sobre les classes empobrides a Catalunya, dobla la que ens 
correspondria si els desnonaments i els llançaments hipotecaris es distribuïssin de 
forma equitativa al pes demogràfic de cada comunitat autònoma. Així, Catalunya a 
patit més de 170.000 desnonaments del total de quasi 568.000 produïts a tota 
Espanya. És a dir, Catalunya ha patit 79.389 desnonaments i execucions 
hipotecàries de més dels que li tocava segons el seu pes demogràfic, en el supòsit 
que la persecució de les entitats bancàries contra els impagats fos equitativa a tota 
Espanya. 
Per Decidim Castellar, el Sr. Joan Moyà, intervé dient que el 12 de febrer de 2013 
una parella de jubilats de Calvià, de 67 i 68 anys, es va suïcidar. Havien rebut una 
carta que els obligava a abandonar la seva llar perquè no disposaven de prou diners 
per continuar pagant-la. Això el mateix dia que al congrés dels diputats es tombava 
la ILP de la Plataforma d’Afectades per la Hipoteca. 
Així de terrible és, a vegades, la separació que es viu entre les administracions i la 
realitat del carrer. 
Comentaré unes quantes dades del carrer, per situar el marc del que avui es porta 
aquí al ple. Dades que són persones, allunyades de la fredor de les fixes. 
A l’Estat espanyol des de l’inici de la crisi s’han produït més de 400.000 
desnonaments. 
Segons l’Institut d’Estadística de Catalunya, més de 200.000 llars tenen tots els 
seus membres a l’atur, de les quals 95.000 no perceben cap ingrés. 
Aquesta situació d’emergència social és especialment greu en l’àmbit de l’habitatge. 
El sobreendeutament hipotecari, de fet, és una de les problemàtiques més 
punyents. Catalunya s’ha convertit en una de les Comunitats Autònomes amb 
major nombre d’execucions hipotecàries i de desnonaments. I Castellar no en 
queda al marge. 



A més, aquest panorama de vulnerabilitat habitacional es veu agreujat per 
l’existència d’un mercat privat de lloguer escàs, car i altament especulatiu, i per la 
manca d’un parc d’habitatge social que permeti reallotjar les famílies afectades. 
També la vulnerabilitat energètica s’ha tornat una de les sogues més implacables 
que ens ofeguen a tots i a totes. Des de 2008, la llum ha pujat més d’un 60% i 
l’aigua un 66. El Síndic de Greuges a l’Informe sobre La Pobresa Energètica a 
Catalunya d’octubre de 2013 documenta els impactes socials, sanitaris i 
mediambientals de la pobresa energètica, i denuncia el sobreesforç que implica 
l’acumulació de deutes vinculats al pagament de factures de la llar. 
Però la gent no calla i no es resigna, la PAH segueix tossudament alçada contra la 
injustícia. 
La moció que avui ens porten les companyes de la PAH de Castellar fa referència a 
un seguit de mesures de mínims imprescindibles per a una futura Llei reguladora 
del Dret a l’Habitatge. Aquestes mesures giren entorn a 5 eixos: 

1.      Mesures de segona oportunitat (com la Dació en pagament) 
2.      Lloguer digne 
3.      Habitatge garantit  
4.      Subministraments bàsics  
5.      i la Creació d’un observatori de l’habitatge. 

Ens semblen mínims. No només acceptables, sinó del tot imprescindibles. 
Aquesta moció és, com dèiem, una instància a desenvolupar una futura llei 
reguladora del dret a l’habitatge, i per tant una instància que des de l’Ajuntament 
de Castellar fem a òrgans superiors. Aquesta moció l’hem entrada tots els grups, i 
imagino que la votarem tots i totes a favor, i això ens agrada. Però no està de més 
assenyalar que, a més d’instar a organismes superiors, hi ha molta feina que es pot 
fer i s’ha de fer de forma molt més diligent. I que s’ha de fer conjuntament amb 
tots els actors implicats. Parlar de treball conjunt no és informar i després penjar 
una notícia, com ha passat fins a dia d’avui. No hem estar tant pendents de les 
medalles que ens puguem penjar, massa sovint a través de la molta, i molt bona 
feina, que fan les persones que treballen dia a dia a la Plataforma d’afectats per la 
Hipoteca de Castellar.  
Això és una crida a tots els grups; menys titulars, i més feina, aquí i al carrer, fent 
cada vegada més petit el forat que separa la administració de la gent, fent cada 
vegada més petit el forat entre la fredor de les dades, i la vida de les  persones. 
Òbviament estem d’acord, no només amb la proposta, si no amb la lluita i l’esforç 
de la PAH, que mereix tot el nostre reconeixement i  suport. Aquí, i al carrer. 
Votarem favorablement. 
Finalment la Sra. Bea Garcia, CDC, intervé tot dient que comparteixen plenament 
els aspectes recollits en  aquesta moció, per això el nostre suport des del primer 
moment i aprofitar des d’aquí, el treball fet per la PAH al llarg d’aquest anys, sense 
el qual, de ben segur, la situació seria molt més dura. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
13.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEDICIM CASTELLAR D’ADHESIÓ  AL 
PACTE SOCIAL CONTRA LA CORRUPCIÓ. 
ATÈS que la corrupció és una malaltia social que afecta els fonaments de la 
democràcia i de l’equitat, ja que desvia l’expressió de les preferències ciutadanes 
perquè afavoreix uns partits en finançar-los il·legalment i desvia el diner del poble a 
favor de les minories que practiquen la corrupció, que l’usen per enriquir-se més o 
per perpetuar-se més en el poder i continuar el cercle viciós: més diners, més 
poder, més diners… 
ATÈS QUE disposem d’un conjunt de lleis i normes que des de fa anys, i des de 
diferents perspectives, intenten dificultar la corrupció i les seves causes, però que, 
òbviament, no ho han aconseguit (vegeu Disposicions legals i reglamentàries de 
l’Oficina Antifrau de Catalunya). Així doncs, cal aplegar-les i simplificar-les per 
facilitar el seu coneixement i compliment. Cal començar per aplicar i fer aplicar la 
Llei de Transparència en els terminis legals establerts de 2015 (29 de juny en 



general i 29 desembre pels municipis): portals de transparència amb publicació de 
totes les dades públiques, dret d’accés a la informació pública, bon govern i codi de 
conducta, registre i codi de conducta dels grups d’interès, govern obert i 
participació etc.; cal també, que tots els documents en suport digital es publiquin 
en format obert per facilitar la reutilització de les dades, i que aquestes es 
presentin amb gràfics i llenguatges que facilitin la comprensió per part de la 
ciutadania. Ara bé, no podem continuar afrontant la corrupció com un mal 
inevitable ni solament atacant alguns dels seus efectes.  
ATÈS QUE des del Grup Impulsor del Parlament Ciutadà, una iniciativa que pretén 
fer confluir la tasca dels col·lectius i moviments socials que treballen per avançar 
cap a una democràcia més participativa ,s'ha impulsat el Pacte Social Contra la 
Corrupció, que té per objectiu acabar amb les causes estructurals de la corrupció 
mitjançant mesures contundents. Des del grup impulsor s'ha convidat a les forces 
polítiques i organitzacions ciutadanes a revisar i millorar les propostes i a dialogar 
sobre la seva conveniència i eficàcia 
ATÈS QUE s'ha elaborat el següent decàleg: 

� Clarificar el finançament del partits. Cal la reducció dràstica de les despeses 
electorals i un sistema de finançament dels partits i de les candidatures 
electorals que no els faci dependre dels rics i poderosos. Cal considerar la 
corrupció i el finançament irregular dels partits com a delictes contra la 
Constitució i la democràcia.  

� Millorar la transparència i el retiment de comptes. Cal començar per aplicar 
la Llei de Transparència en els terminis legals establerts (29 de juny i 29 
desembre de 2015). Cal, però, considerar que la transparència pública és 
total, amb excepcions que han d’estar ben argumentades i limitades a un 
temps justificat. Cal publicar a Internet tots els ingressos i les despeses de 
totes les administracions públiques, de forma clara i comprensible per a la 
ciutadania.  

� Millorar la transparència pel que fa als responsables públics. Cal publicar 
obligatòriament cada any el patrimoni i els ingressos dels responsables 
públics. Cal registrar l’agenda pública de les activitats i viatges dels càrrecs 
públics. Cal controlar els lobbies i grups d’interès més enllà de les exigències 
de la Llei de Transparència.  

� Millorar la persecució de l’ampli ventall de delictes vinculats a la corrupció. 
Cal assegurar la independència i control del poder judicial. Cal dotar 
l’administració de justícia dels mitjans i recursos adequats per perseguir els 
delictes de corrupció. Cal facilitar i protegir la denúncia responsable de 
presumptes casos de corrupció.  

� Millorar els mecanismes de control i de contrapoder institucionals, econòmics 
i mediàtics. Cal evitar la partitocràcia en el nomenament dels òrgans de 
control. Cal clarificar les condicions d’accés i lliure designació del personal 
directiu públic. Cal encarregar auditories per controlar les entitats públiques. 
Cal reforçar la independència dels mitjans de comunicació públics però 
també la transparència dels mitjans de comunicació privats.  

� Millorar l’ús del diner personalitzat per reduir l’opacitat i augmentar la 
traçabilitat. Cal començar per obligar totes les administracions públiques i 
els seus alts càrrecs (electes i no electes) a acollir-se a un Règim de 
Transparència – només ús de diner personalitzat -. Cal oferir beneficis fiscals 
als ciutadans i les empreses que s’acullin voluntàriament a aquest Règim de 
Transparència. Cal afavorir la reducció de l’ús social del diner anònim 
(efectiu) i la generalització del diner personalitzat (mitjans electrònics que 
garanteixen la traçabilitat).  

� Millorar el sistema de control i de contrapoders des de la ciutadania. Cal 
reconèixer i facilitar la feina de les iniciatives de control popular, com els 
observatoris ciutadans contra la corrupció, per la transparència i el bon 
govern. Cal promoure la participació i l’autoorganització ciutadanes, la seva 
acció al carrer i a l’espai públic, com una de les bases de la democràcia 



equilibrada. Es proposa crear un consell ciutadà en cada àmbit que auditi les 
actuacions dels governs. Cal augmentar el coneixement sobre com prevenir 
la corrupció. Cal prevenir la corrupció en les organitzacions públiques, 
privades i socials.  

� Millorar la funció dels partits i dels càrrecs electes. Cal impulsar la 
democratització i transparència dels partits. Cal evitar portes giratòries i 
evitar la professionalització de la política.  

� Millorar la gestió pública. Aplicar el dret administratiu en tots els contractes i 
organismes públics i evitar subterfugis legals per saltar-se’l. Apoderar i 
responsabilitzar els agents implicats en la gestió dels recursos públics. 

� Crear l’agència independent ciutadana de control de la transparència i el bon     
govern.  

Des de Decidim proposem a l'Ajuntament l’adopció del següent  
ACORD: 
L'Ajuntament de Castellar del Vallès signa el Pacte Social Contra la Corrupció i 
pren el compromís de treballar per acabar amb aquest greu problema social. 
 
INTERVENCIONS 
Per Decidim Castellar,  el Sr. Joan Moyà,  llegeix la moció. 
El Sr. Dani Pérez, Som de Castellar-PSC, intervé tot dient que abans de res 
avançar-los que el nostre vot serà favorable en aquest punt. 
Estem totalment en contra de qualsevol tipus de corrupció i condemnem amb 
rotunditat qualsevol actitud, acció o decisió política que vagi en benefici privat de 
qui ostenta un càrrec públic i no en benefici del conjunt de la ciutadania.  
És per aquest motiu, que tal com ja els hem avançat en alguna de les reunions que 
hem mantingut en els darrers dies, des de l’Ajuntament estem treballant en la 
elaboració d’un codi de conducta i bon govern que permeti controlar les accions 
dels electes, dels treballadors municipals i dels alts càrrecs de l’Administració, en el 
marc del desenvolupament de la llei 19/2014 de transparència i bon govern. 
Creiem que l’adhesió al pacte social contra la corrupció esdevé un autèntic pacte 
entre el poder públic i els ciutadans al voltant dels principis de funcionament de les 
institucions democràtiques que pretén fomentar la integritat ètica i l’actuació 
eficient dels càrrecs electes i assimilats que formin part de la l’administració. 
Per ERC el Sr. Rafa Homet.  Diu  que poca cosa hi podem afegir al text que s’ha 
llegit de la moció, llevat del nostre vot favorable. Subscrivim plenament l’acord. 
Volem un nou país net de corrupció i corruptes i no nomes contra la corrupció 
institucionals o fiançament de partits politics, corrupció tràfic d’¡influences, privada 
o pública. Cal lluitar-hi amb instruments de control polític i jurídic sense cal altre 
límit que l’estat de dret tolerància zero amb la corrupció. 
 VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
14.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEDICIM CASTELLAR PER L’ADHESIÓ A 
LA XARXA DE MUNICIPIS PER L’ECONOMIA SOCIAL I SOLIDARIA 
Atès que en aquesta època de crisi i de transició, en què les polítiques públiques de 
promoció econòmica i d’ocupació aplicades fins ara es revelen insuficients, és l’hora 
d’explorar un nou model de desenvolupament territorial que mobilitzi millor els 
recursos endògens i prioritzi les dimensions socials, ambientals i humanes de 
l’economia a fi de resoldre més eficaçment les necessitats de la ciutadania.  
2. Atès que el fet que les iniciatives de l’anomenada economia social i solidària 
neixin per l’empenta dels mateixos veïns i veïnes, no prioritzin el lucre sinó la 
satisfacció de necessitats i la utilitat social, s’organitzin de manera democràtica i 
actuïn amb compromís social i ambiental les fa especialment indicades per ser un 
bon aliat per impulsar des dels ajuntaments i altres ens locals aquest nou model de 
desenvolupament territorial.  
3. Atès que en aquests darrers anys, aquesta nova manera de fer economia i de fer 
empresa ha crescut quantitativament, s’ha diversificat i mostra un gran dinamisme. 
A Catalunya tenim milers d’iniciatives de tota mena: cooperatives agràries i 



industrials, però també moltes d’altres que donen serveis a les persones i les 
empreses, cooperatives que agrupen comerciants i altres professionals, grups de 
consum agroecològic, projectes d’economia col·laborativa, entitats de comerç just i 
de turisme responsable, associacions i fundacions que treballen en el camp social, 
finances ètiques, empre· ses d’inserció, horts comunitaris, bancs de terres, grups 
de criança compartida, bancs de temps, monedes socials, etc.  
4. Atès que molts projectes de l’economia social i solidària neixen per resoldre 
necessitats d’una col·lectivitat concreta; les persones que els impulsen acostumen a 
viure en el mateix territori on fan l’activitat, com també els seus proveïdors i 
col·laboradors; sovint donen suport a activitats socials i culturals de l’entorn, i els 
beneficis econòmics que en resulten tendeixen a circular dins el territori. De fet, 
podem considerar que aquestes iniciatives ja són agents de desenvolupament local; 
perquè creen llocs de treball a la localitat i els mantenen, perquè faciliten serveis 
locals a productors, consumidors i treballadors, i perquè tot això ho fan, a més, 
promovent l’acció ciutadana i reforçant els vincles comunitaris.  
5. Atès que hi ha un seguit d'Ajuntaments catalans que, seguint totes aquestes 
consideracions, han manifestat la voluntat de contribuir al creixement de 
l’economia social i solidària als seus municipis i de fer-ho des del diàleg permanent 
amb els seus actors i des de la creació d’espais comuns que permetin compartir 
línies de treball, bones pràctiques, reflexions, activitats i recursos.  
6. Atès que el cap de setmana passat a Badalona es va crear la Xarxa de Municipis 
per l'Economia Social i Solidària amb l’objectiu d’aprofundir en aquesta col·laboració 
i coordinació  
Per tot això, el Ple Municipal de l'Ajuntament de Castellar  
ACORDA: 
PRIMER.- L'adhesió de Castellar del Vallès a la Xarxa de Municipis per l'Economia 
Social i Solidària 
SEGON.- Proporcionar un fonament jurídic per formalitzar i assegurar la 
col·laboració entre l'Ajuntament de Castellar del Vallès i l'economia social i 
solidària, la qual cosa implica garantir a llarg termini i de forma estable recursos 
suficients al sector, així com buscar mecanismes de formació continuada en aquest 
àmbit pels i les tècniques de promoció econòmica. 
TERCER.- Posicionar l'economia social i solidària com el motor primer de 
desenvolupament local i d'arrelament amb la ciutat. Tenir la capacitat per construir 
sistemes locals a partir dels protagonistes d'activitats solidàries i sostenibles. 
QUART.- Potenciar les relacions amb les entitats de l'economia social i solidària 
mitjançant convenis, sistematitzant clàusules socials i mediambientals en la 
contractació pública 
CINQUÈ.- Destinar un percentatge dels plans d'ocupació a desenvolupar tasques a 
l'economia social i solidària. 
SISÈ.- Proposar els mòduls de sensibilització i de formació en economia social i 
solidària als centres educatius de la ciutat. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Elisenda Alamany,  per Decidim Castellar, intervé dient que manifestem 
la nostra voluntat de contribuir al creixement de l'economia social i solidària en els 
nostres municipis i de fer-ho des del diàleg permanent amb els seus actors”. Des de 
Decidim creiem en aquesta afirmació i per això duem a ple la voluntat d’adherir el 
nostre municipi a la xarxa de municipis per l’economia social i solidària a què ja 
s’han adherit municipis com els d’Arbúcies, Badalona, Barcelona, Cardedeu, Celrà, 
Cerdanyola, Manlleu, Mieres, Navàs, El Prat de Llobregat, Sabadell, Santa Coloma 
de Gramenet, Santa Margarida i els Monjos, Terrassa, Vallirana, Viladamat i 
Viladecans. Som davant d’una de les crisis globals més importants que han afectat 
les societats contemporànies. Aquesta crisi la podem interpretar també com una 
transició cap a un nou paradigma. Canvien les pautes de treball i de vida, el 
sistema econòmic i productiu es transforma, molts conflictes socials i ambientals 
s’aguditzen i el sistema polític, qüestionat, busca redefinir-se. 



En aquest període de transició, també el paper de les administracions i les seves 
formes de relació amb la ciutadania queda alterat. Les eleccions municipals del 
maig en van ser una mostra evident. Partits, plataformes i candidatures 
municipalistes amb voluntat de posar en pràctica noves formes de govern han 
format noves majories a molts municipis del país. En aquest nou mapa del 
municipalisme català, creix l’interès per l’economia social i solidària, llegida per 
nombrosos municipis com un eix estratègic per a un desenvolupament local, el qual 
també necessita ser repensat en clau més integral, comunitària, endògena i 
autocentrada. 
Certament, no es tracta pas ara de venerar l'economia solidària com la nova 
panacea a tots els mals actuals. L'economia solidària no es la solució, en majúscula, 
que ens permetrà assolir un sistema econòmic més just, democràtic i sostenible; si 
de cas, n'és tan sols una part que convindrà travar sòlidament amb d'altres. Però 
val la pena explorar-lo i empènyer, si cal, també des de Castellar. 
Tot seguit passar a llegir els acords de la moció. 
 
A continuació el Sr. Alcalde,  pren la paraula per manifestar el vot a favor del seu 
grup, i que estaria be afegir que, més enllà d’economia social i solidaria també ens 
agradaria que aparegués el nom de col·laborativa. 
Per ERC el Sr. Ferran Rebollo, exposa que estan totalment d’acord amb la Moció 
presentada, apostant per una economia Social i Solidaria; aquesta es una de les 
bases del Republicanisme. 
Tot allò, que pugi generar associacionisme,  participació ciutadana, cooperativisme 
… per un be comú, tot allò que pugui crear una riquesa identitària del nostre 
territori, tot allò que tingui possibilitats de generar nous llocs de treball, tot allò que 
generi activitat social i cultural al nostre Municipi, es el que mem de potenciar i 
donar-hi suport. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
15.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DECIDIM CASTELLAR SOBRE LA LLEI 
MORDASSA 
L’ aprovació de la Llei de Seguretat ciutadana i la reforma del Codi Penal que va 
entrar en vigor l’ 1 de juliol de 2015, suposa un pas endavant en l’estratègia 
legislativa de precarització dels drets, i un dels símptomes més preocupants de la 
degradació de la democràcia actual. 
És un reforma denunciada com a antidemocràtica per experts de l’ONU i  per 
juristes progressistes de l’Estat Espanyol. El Consell d’Europa, a través del seu 
comissari de drets humans, s’ha alarmat del despropòsit d’aquesta llei i ha 
manifestat la seva preocupació per l’impacte que podria tenir sobre els Drets 
Fonamentals dels ciutadans. 
El Codi Penal converteix en delicte nombrosos comportaments que  abans eren 
simples faltes, molts d’aquests comportaments relacionats amb la pobresa i 
l’exclusió social: petits furts i estafes, el top manta, ajudar a emigrants en situació 
irregular, com a exemple. A més, introdueix una cadena perpètua encoberta que no 
es revisarà fins els 25 anys de presó, abandonant el principi de reinserció de les 
penes. 
A més aquesta llei no solament no protegeix a la ciutadania sinó que legalitza, 
contra tots els tractats internacionals i la jurisprudència del Tribunal Europeu de 
Drets Humans, les expulsions sumaries a les fronteres de l’estat espanyol, a 
persones que migren buscant una vida millor, negant-los  els drets a demanar asil, 
a gaudir d’assistència legal, a evitar ser torturats en el seu país d’origen  i ignoren 
el deure que tenim d’identificar a persones vulnerables com a menors, perseguits 
polítics, víctimes de tràfic d’ éssers humans o senzillament persones sense 
recursos. 
És per tot això que demanem a l’Ajuntament Ple, l’adopció dels següents 
ACORDS: 



PRIMER.- Demanar al Govern de l’Estat espanyol la derogació de la Llei de 
Protecció de la Seguretat Ciutadana. 
SEGON.- Mostrar el rebuig a la llei de Seguretat ciutadana i mostrar la voluntat de 
tenir una actitud de extrema cautela davant de l’aplicació d’aquesta llei en tot allò 
que representi una vulneració dels drets humans i de les llibertats civils i polítiques. 
TERCER.- Demanar la dimissió del Ministre de l’Interior, Jorge Fernàndez Diaz, 
impulsor d’aquesta llei de Seguretat ciutadana. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Joan Moyà,  per Decidim Castellar, diu que ens sembla molt interessant dur 
aquesta moció al ple de l’ajuntament, avui que vivim dies en els que a París, o 
Brussel·les, convertim el dol en llei i on la por segueix essent el motor de les 
legislacions dels, cada vegada més desdibuixats estats garants de la llibertat. El 
somni europeu se’ns escola entre els dits. 
Els qui han tirat endavant aquesta llei, la llei mordassa, ho fan en nom de la 
seguretat ciutadana, però és la resposta de qui viu qualsevol iniciativa social com 
una amenaça als seus privilegis. Emana de la seva incapacitat per viure amb alegria 
el despertar de la gent, la ocupació dels carrers, la defensa de drets laborals o l'ús 
de places com a espai de reflexió col·lectiva. No entra en vigor per garantir la 
seguretat ciutadana sinó per convertir en llei el seu temor, la por que els desperta 
el desig de democràcia. És la llei de l’odi a la democràcia. 
Avui duem al ple un text per a mostrar el rebuig frontal a la llei, i a la supressió de 
llibertats que suposa. 
No obstant això som les persones que defensem diàriament el dret a l'habitatge, les 
que creiem en el dret a la informació lliure, les que prenem el carrer reclamant 
educació pública i sanitat universal, les que no tenim papers, les que patim les 
conseqüències precarietat o les que, simplement, veiem en el desig de democràcia i 
l'organització espontània de la gent un motiu de celebració, les que tenim el 
veritable poder de canviar les coses. Per això, una vegada esgotades totes les vies 
possibles, solament ens queda una alternativa: la de no consentir, la de no 
confirmar les seves lleis amb el nostre silenci. Avui aquí, i sempre que calgui als 
carrers, a les xarxes, i allà on sigui pertinent. 
A continuació passa a llegir el text de la moció. 
Intervé per Som de Castellar-PSC, el Sr. José Leiva,  i diu l’anomenada llei 
mordassa és una és una llei que no respon a les necessitats ni realitat social i que 
atenta contra els drets fonamentals  de la ciutadania i a més és un atac contra la 
llibertat d’expressió i la dignitat de les persones. 
Entre moltes qüestions  entenen que aquesta restringeix la llibertat  de 
manifestació i protesta. 
La intenció del govern amb aquestes reformes legislatives no és una altra que 
controlar situacions que li són molestes, com ara les protestes o mobilitzacions, En 
aquest sentit, la Llei de seguretat ciutadana suposa un seriós retrocés, en restringir 
drets fonamentals dels ciutadans com ara el dret de reunió o el de manifestació . 
Des de el nostre grup municipal donaren suport a aquesta moció i el nostre vot serà 
a favor. 
Per ERC la Sra. Nuria Raspall,  diu que 23 anys desprès de l’aprovació de la 
polèmica llei de seguretat ciutadana 1/92, de 21 de febrer, també denominada llei 
Corcuera, és ara el govern del PP qui ha aprovat una nova Llei que vindrà a 
substituir la ja criticable llei del 92 i que en aquell moment va costar el càrrec al 
que era ministre de l’interior el Sr. José Luis Corcuera del Partit Socialista. 
La discrecionalitat que amb aquesta llei s’atorga a l’Administració a l’hora d’establir 
sancions, l’elevada quantia de les mateixes, que en el cas de les infraccions molt 
greus podrien arribar als 600.000 euros, i el fet que regulin  conductes que son 
habituals en les protestes ciutadanes defineixen aquesta llei com la Llei Mordassa.  
Per posar alguns exemples, la llei preveu multes de 601 a 30.000 € per l’ús no 
autoritzats d’imatges de Policies. Fins a 600.000 € per manifestacions no 
comunicades davant d’infraestructures greus. De 6001 a 30.000 € per accions 



encaminades a impedir desnonaments i multes a partir de 600 € per col·locar 
pancartes o adhesius o fer pintades   en edificis públics. És una llei que a més a 
més, pretén tipificar noves figures delictives com els  escratxes. Així es com les 
concentracions davant del Congrés i el Senat, l’ús de caputxes en manifestacions, o 
fer legals les anomenades devolucions en calent,a la frontera de Ceuta i Melilla.  
Ens trobem doncs davant d’una llei que torna a situar la seguretat ciutadana en 
l’orbita del nou concepte d’ordre públic molt allunyat de la concepció democràtica i 
constitucional de la seguretat que pretenem avui en dia, ja que suposa un retrocés 
en els drets fonamentals  i un clar atemptat contra els drets i llibertats 
democràtiques de les persones. 
És una llei que pretén impedir la protesta, la critica i la demostració cívica de 
desacord polític. 
Des d’esquerra entenem que aquesta llei ens retorna unes èpoques de repressió 
que ja haurien d’estar superades, i com que pensem que hem de caminar cap a 
unes institucions que treballin en la prevenció i no en el càstig, és per això que hi 
votarem a favor. 
Per CDC la Sra. Bea Garcia,  diu que perquè creiem fermament que la democràcia 
i la llibertat no es defensen amb repressió, votarem a favor d’aquesta moció. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
16.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DECIDIM CASTELLAR SOBRE AJUDA 
D’EMERGÈNCIA ALS CAMPS DE REFUGIATS SAHRAUÍS. 
Els campaments de refugiats sahrauís, situats al desert algerí de Tindouf, han patit 
l’efecte de pluges torrencials, acompanyades per intenses ratxes de vent, que hi 
han causat grans inundacions i destrosses. 
Les pèrdues d’habitatges, aliments i equipaments ha estat molt important. Moltes 
famílies han perdut totes les seves pertinences, inclosa la petita reserva d’aliments 
de què disposaven, és a dir una ració mensual per 160.000 persones. Segons els 
equips de la Mitja Lluna Roja Sahrauí (MLRS) presents sobre el terreny, no s’han de 
lamentar pèrdues humanes, però milers de famílies s’han vist obligades a estar a la 
intempèrie per manca d’edificis segurs i els danys i pèrdues materials han estat 
considerables. Pel que fa als centres socials (salut, educació i altres) s’està fent una 
avaluació dels danys i esfondraments. 
En un comunicat el dia 24 d’octubre la MLRS, informa que els seus equips sobre el 
terreny han identificat més d’11.000 famílies que podrien haver perdut la seva casa 
o haima.  
Davant d’aquesta situació alarmant la MLRS fa una crida als països donants, a les 
organitzacions internacionals, les ONG, al moviment solidari, a la societat civil i a 
tots els amics i amigues del Poble Sahrauí per col·laborar el més aviat, possible, 
realitzant donacions d’emergència per atendre les necessitats més urgents de la 
població causades per les pluges: abastiment d’aigua, aliments, haimes, mantes, 
equipaments domèstics bàsics, material higiènic i la rehabilitació o reconstrucció 
d’edificis.  
El conflicte del poble sahrauí fa massa anys que dura, aquest any es commemoren 
el 40 anys d’ocupació del Sàhara Occidental.  És un conflicte que es pot resoldre 
políticament, només caldria aplicar les resolucions de l’ONU que insten a celebrar 
un referèndum d’autodeterminació. Un dret contínuament boicotejat pel Marroc, 
davant la complicitat de la comunitat internacional.   
Per tot això el Ple de l’Ajuntament  
ACORDA: 
PRIMER.- Reiterar el nostre suport a una solució del conflicte basada en l’exercici 
del dret a l’autodeterminació del poble sahrauí, tal i com estableixen nombroses 
resolucions de les Nacions Unides. 
SEGON.- Reclamar a l’Agència Catalana de Cooperació al Desenvolupament i al 
Fons Català de Cooperació que ajudin a socórrer les víctimes i a reconstruir els 
campaments de refugiats que pateixen actualment una situació extrema. 



TERCER.- Reclamar al Ministeri d’Assumptes Exteriors i de Cooperació del govern 
d’Espanya que ajudi a aquest Poble, amb el que té un deute històric, i que tant ho 
necessita en aquesta situació d’emergència. 
QUART.- Adquirir el compromís de passar al Consell de Cooperació la proposta de 
fer, amb càrrec al pressupost 2016, una aportació d’emergència a la campanya 
promoguda pel moviment solidari de Catalunya, a través de l’entitat vilanovina 
Acció Solidària amb el Sàhara i que junt amb totes les aportacions recollides es 
transferirà directament a la Mitja Lluna Roja Sahrauí per fer front a les necessitats 
més immediates de la població sahrauí afectada, o a la campanya d’emergència que 
es dugui a terme a través del Fons Català de Cooperació. 
CINQUÈ.- Comunicar la presentació d’aquesta moció a l’entitat “Castellar amb el 
Poble Sahrauí” 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Conxi Gracia,  per Decidim Castellar, fa lectura de la moció. 
Per Som de Castellar-PSC, la Sra. Pepa Martínez,  diu que malauradament les 
catàstrofes de destrucció succeeixen en pocs instants, però les reconstruccions son 
llargues i costoses, per tant  l’Ajuntament afegirà un punt a l’ordre del dia en el 
primer consell de cooperació de l’any 2016 per tractar aquesta moció d’emergència, 
per tant el nostre vot serà favorable. 
Per ERC la Sra. Núria Raspall,  diu que els camps de refugiats de la  província de 
Tindouf, es troben en la regió del mateix nom, al sud-oest d’Argelia, en ple desert 
de Sàhara, el que alguns anomenen el desert dels deserts. Estan habitats per 
refugiats sahrauís, i la seva població és d’unes 200.000 persones. Alguns dels seus 
habitants fa més de 30 anys que viuen en aquests camps i els mes joves son 
refugiats de tercera generació que, mai han conegut una vida fora d’ells. 
Les condicions de vida son molt dures, la majoria de població viu en tendes sense 
aigua corrent i depèn gairebé en la seva totalitat de l’ajuda internacional externa 
per poder subsistir. Una ajuda que ha anat minvant amb el pas dels anys. Hi ha 
dues úniques estacions l’hivern on són freqüents les temperatures sota 0, i l’estiu 
en que és habitual que els termòmetres arriben als 50-60 graus, a més les haimes 
utilitzades en els campaments no son les tradicionals nòmades, sinó que són 
haimes de lona proporcionades per organismes internacionals que presenten pitjors 
condicions de climatització. Si a aquestes condicions els hi sumem l’efecte de les 
pluges torrencials, les inundacions i les destrosses, les pèrdues d’habitatges, 
aliments i equipaments que han patit aquestes persones; per part d’ERC no podem 
sinó votar a favor d’aquesta moció.  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
17.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n¡’hi ha 
 
18.- PRECS I PREGUNTES. 
Per ERC , el Sr. Ferran Rebollo, fa les següents preguntes: 
1.- El 26 de novembre de 2014, a les 13:00 hores es reuneixen a Fira Sabadell 26 
persones entre representants d’entitats i empreses amb motiu de l’inicií del procés 
RIS3 a Sabadell,  on Castellar hi figura per voluntat pròpia. Segons l’acta, no hi ha cap 
representant de Castellar del Vallès en aquesta reunió . 
És correcte l’acta? I, en cas de ser veritat, per quin motiu no va assistir cap 
representant tècnic o polític del nostre Ajuntament?. 
En tot cas, quina és l’estratègia política que vol seguir l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès dins l’estratègia RIS3CAT, el full de ruta del Govern per reactivar l’economia i 
reorientar el sector productiu cap a un model econòmic més intel·ligent, més 
sostenible i mes integrador?, 
2.- Malgrat els pressupostos ja estan aprovats, desconeixem les línies d’actuació 
política del grup al govern. Té voluntat l’actual grup al govern d’elaborar un nou pla 
d’acció municipal?. I, en cas afirmatiu, quina previsió hi ha de fer-lo públic?. 



3.- Al Pla d’acció municipal 2012-2015 es marca com a un dels objectius: Implantació 
d’un sistema d’anàlisi de costos: conèixer la despesa que origina cada servei o 
activitat municipal i la ràtio de cobertura de cada cost ( autofinançament). Quin grau 
d’assoliment ha tingut aquest objectiu?. I si ens podríeu fer arribar aquest Ajuntament 
als grups de l’oposició el document on es detalli aquest anàlisi de costos, si us plau?. 
 
El Sr. Rafa Homet,  intervé  per ERC, i pregunta: 
4.- En aquest Ple es va instar a arreglar els problemes d’accessibilitat de l’escola Emili 
Carles Tolrà per al seu ús electoral. De cara a la propera cita del 20 de desembre, 
quines mesures s’han pres?. 
5.- Té previst aquest Ajuntament recuperar el curs de natació que s’oferia als alumnes 
de primer de les escoles? 
Contesta el Sr. Oscar Lomas , Som de Castellar-PSC,diu que pel que fa a la 
primera pregunta de participació en el programa RIS3CAT confirmar que 
efectivament hi participem des del principi. A la reunió de 26 de novembre de 2014 
van excusar la nostrat assistència , tot i haver ja treballat les línies de col·laboració 
amb l’equip tècnic dels municipis participants. A les reunions posteriors hi hem estat 
presents, la darrera en aquest cas va ser el 13 d’octubre en la pròpia fira de Sabadell. 
El projecte RIS3CAT ja esta definit i gira entorn al disseny i innovació en sistemes 
industrials, i en questa fase inicial es contactarà amb les empreses  castellarenques 
que poden entrar en el perfil d’aquest programa. 
Pel que fa a la segona pregunta, el procés d’elaboració del PAM està en la seva recta 
final i es farà públic en les properes setmanes. 
Respecte al sistema d’anàlisis de costos no s’ha implantat de manera generalitatzada 
sinó en aquell serveis que la Llei de Bases de Règim Local estableix com a serveis 
obligatoris que son el gruix majoritari, és a dir des de l’enllumenat públic, al cementiri, 
la recollida de residus, la  neteja viària, el clavegueram, l’abastament d’aigua , la 
biblioteca, el tractament de residus, la protecció civil, el serveis socials, etc. En tot cas 
els hi farem enviar una còpia del document, que amb les dades s’ha fet arribar al 
ministeri d’Hisendes amb les diferents anàlisis dels serveis . 
Respecta a la quarta pregunta dir que esta prevista realitzar la actuació en l’escola 
Emili Carles abans de les properes eleccions. 
I pel que fa a la ultima pregunta dir que de moment no està previst. 
 
Per Decidim Castellar, el Sr. Jordi Uyà,  fa el següent suggeriment, sobre els 
extraescolar d’angles. 
Decidim Castellar ja va manifestar en el darrer Ple que no està d’acord amb la 
proposta del PSC de destinar recursos públics a finançar activitats extraescolars 
d’anglès i en el seu moments ja vàrem destacar els motius i que es podrien resumir 
en el següents: 
- Considerem que Castellar té altres necessitats educatives més urgents que 
l'anglès, com ara vetlladors pels alumnes amb necessitats educatives especials, 
lluitar contra el fracàs escolar i enfortir les competències bàsiques. L'ajuntament 
ofereix suport amb les classes de reforç, però clarament no és suficient. 
-Les escoles de Castellar ja ofereixen activitats extraescolars d’anglès. També al 
Mirador s’ofereixen classes de conversa en anglès per nens i joves; podem 
considerar que l’oferta és suficient –o que cal millorar la difusió, ja que enguany 
s’han tancat grups per falta d’inscrits 
- Ens preocupa  que aquesta proposta no vetlli per l’equitat de la inversió 
educativa. Les recerques internacionals fetes (PISA, PIILS, PIAAC) mostren que 
quan els alumnes no tenen ben assolides les competències lingüístiques en la seva 
llengua, no poden dominar una 2º -en aquest cas 3º- llengua. Com sabem, son els 
alumnes amb menys recursos els que tenen més problemes competencials, i serà 
difícil que triïn i aprofitin aquesta extraescolar, ja que normalment tenen moltes 
dificultats amb l'anglès i això els frustra. 
- Es necessari parlar amb els centres educatius de Castellar (escoles i instituts) per 
valorar què necessiten amb més urgència i fer un us raonable i útil d'aquests 



recursos públics. Segurament els centres educatius prioritzen altres temes, com ara 
el professorat de reforç, els vetlladors, o activitats educatives que beneficiïn als 
alumnes amb més necessitats 
Per tots aquests motius, suggerim: 
1.-  Possibilitar que la partida prevista pel projecte d’extraescolars d’anglès es 
destini a altres necessitats educatives del poble, tal com es va manifestar en el si 
del consell escolar municipal. 
2.-  Iniciar un procés de debat amb els centres educatius de Castellar per identificar 
quines son les necessitats educatives més urgents i consensuar quines es 
prioritzen. L’espai ideal per aquest debat és el Consell Escolar Municipal, ja que tots 
els agents educatius estan representats. 
3.-  Crear una comissió de treball amb membres del Consell Escolar Municipal per 
analitzar la viabilitat i fer operatives les propostes consensuades. 
 Finalment, i englobant tota la qüestió, lamentem que aquesta proposta 
d’extraescolars s’hagi fer tant arbitràriament i d’esquena a les demandes reals i 
considerem que el Consell Escolar hauria de ser sobirà per prioritzar les necessitats 
de reforç educatiu, un cop feta la consulta pertinent a tota la comunitat educativa. 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent les deu i deu minuts de la nit, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests 
acords el Secretari Acctal amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 


